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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì!

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ
Прачытай сам і перадай другому.

ЛЁСАВЫЗНАЧАЛЬНЫЯ ДНІ

Тры чалавекі загінулі падчас пратэстных акцый – Генадзь Шутаў у Брэсце,  
Аляксандр Тарайкоўскі ў Мінску, Аляксандр Віхор у Гомелі, сотні траўмiраваных,  

больш за 10.000 затрыманняў грамадзян сілавікамі, 58 палітычных зняволеных – 
вось няпоўны рахунак рэпрэсій у Беларусі за апошнія месяцы.

Чаму, скажыце, чаму нельга было ўладам правесці чэсна, дэмакратычна,  
без паўсюдных фальсіфікацый прэзідэнцкія выбары? А цяпер беларускі народ 

працягвае бараніць свае законныя правы, сваю годнасць.
Вось што адбывалася ў Мінску ў мінулыя выхадныя.

(Працяг тэмы на 2-й стар.)
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НА СВЯЗИ – СОЧИ ЕСТЬ ВОПРОС!

Александр ВОЙТОВИЧ:
«Так у нас своя власть или оккупационная?»

«Народная Воля» поинтересовалась закулисьем встречи на прошлой неделе А.Лукашенко с учеными.

Беларускі народ змагаецца  
за сваю будучыню

Российский кредит  
на 1,5 миллиарда долларов – 

очередная удавка для Беларуси
Москва выдаст Минску 

кредит в размере 1,5 миллиар-
да долларов, сообщил прези-
дент России Владимир Путин 
в ходе встречи с Александром 
Лукашенко, которая вчера про-
шла в Сочи.

Сумма как будто солидная, 
но это если не считать, что 
внешний госдолг Беларуси на 1 

июля 2020 года составил 18 мил-
лиардов долларов. Он вырос на 
0,9 миллиарда с января по июнь 
и еще на 1,2 миллиарда в июне. 
В 2020 году нашей стране нуж-
но выплатить по долгу около 3,6 
миллиарда долларов.

Комментируя продолжающи-
еся в Беларуси протесты, начав-
шиеся после президентских 

выборов в августе, Владимир 
Путин сказал, что белорусы 
должны сами, «без давления 
извне» разобраться в ситуации. 
«Мы за то, чтобы белорусы 
сами, без подсказок и давления 
извне, в спокойном режиме и диа-
логе разобрались в этой ситу-
ации и пришли к общему реше-
нию», – отметил он.

Такого разговора у них еще не было.

Звальненні без аглядкі
Двое рабочых ААТ «Гомсельмаш»  спрабуюць аднавіцца на працы праз суд

Кто отправил Марию Колесникову 
под арест?

«Народная Воля» поинтересовалась, кто из Следственного комитета подписывал постановление об 
избрании меры пресечения Марии Колесниковой и кто из руководителей Генеральной прокуратуры 

Республики Беларусь давал санкцию на ее арест.
«Выносил его руководитель след-

ственной группы, а санкцию давал 
заместитель генерального про-
курора, правда, на постановлении 
не указано, кто именно, – сказала 
«Народной Воле» один из адвока-
тов Марии Колесниковой Людмила 
Казак. – В шапке постановления 
написано «генеральный прокурор 
Конюк», а слева от руки написа-
но «зам» и стоит подпись. А кто 
этот заместитель – не понятно, 
по подписи я идентифицировать 

не могу. Могу точно сказать, что 
это не заместитель генерального 
прокурора Алексей Стук, потому 
что его подпись я знаю».

Подпись, которая стоит на 
документе, не похожа и на авто-
граф заместителя генпрокурора 
Геннадия Дыско.

У Генерального прокурора есть 
еще два заместителя – Александр 
Михайлович ЛАШИН, он раньше 
работал заместителем Белорусского 
транспортного прокурора, и 

Дмитрий Юрьевич ГОРА, бывший 
начальник следственного управ-
ления КГБ. Чисто теоретически и 
один, и другой могли дать санкцию 
на арест Колесниковой. Но адвокаты 
Колесниковой не могут разобрать, 
кто из них подписался: «Не ясно, чья 
подпись стоит на документе, труд-
но идентифицировать».

Например, известно, что в 
свое время санкцию на арест 
экс-командира СОБРа Дмитрия 
Павличенко давал заместитель 

генерального прокурора Михаил 
Снегирь. Можно сказать, из-за это-
го документа он вошел в историю. 

«Народная Воля» попыталась 
получить официальный ответ у 
пресс-службы Генпрокуратуры, кто 
из нынешних замов генпрокурора 
отправил Колесникову под арест.

«У нас такой информации 
сейчас нет, – ответили там. – 
Возможно, позже появится, тогда 
сообщим».

Марина КОКТЫШ.

Лауреаты Премии мира 
потребовали 

прекратить репрессии 
в Беларуси

Лауреаты Премии мира немец-
кой книготорговли опубликовали 
11 сентября совместное заявле-
ние, в котором выразили солидар-
ность с лауреатом Нобелевской 
премии по литературе и члену 
президиума Координационного 
совета белорусской оппозиции 
Светлане Алексиевич. Писатели 
призвали прекратить «запугивание 
и террор», направленные против 
Алексиевич и против «до сих пор 
протекавших мирно протестов 
белорусского народа».

По оценке авторов заявления, 
действия белорусских властей, 
направленные против Алексиевич 
и членов Координационного сове-
та, – это попытка уничтожить 
мирные протесты с помощью 
«полицейского террора, пыток и 
похищений».

В 2013 году Светлана 
Алексиевич стала лауреатом 
Премии мира немецкой книготор-
говли. Как полагают авторы заяв-
ления, и сейчас Алексиевич делала 
именно то, за что ей ранее прису-
дили эту награду: «говорила правду 
и была голосом тех, кто восстает 
против унижения, несправедли-
вости и пренебрежения к правам 
человека».

К призыву немецких писателей 
присоединилось и Биржевое объе-
динение немецкой книготорговли. 
«Ограничение свободы слова – один 
из самых коварных инструмен-
тов тоталитарных правителей, 
чтобы выстроить или укрепить 
автократическую систему», – ска-
зал глава объединения Александр 
Скипис.

ЛЁСАВЫЗНАЧАЛЬНЫЯ ДНІ

(Працяг тэмы. Пачатак  
на 1 стар.)

Затрыманні ўдзельнікаў нядзель-
най акцыі пачаліся яшчэ да пачатку 
маршу ў розных пунктах горада – 
сілавікі спрабавалі не пусціць людзей 
у цэнтр. Затрыманні адбываліся ў 
раёне метро «Грушаўка», на вуліцах 
Маякоўскага, Залатая Горка, Кузьмы 
Чорнага, Сурганава і ў іншых месцах.

Нягледзячы на гэта, да 15.00 на 
праспекце Пераможцаў сабраліся 
дзясяткі тысяч чалавек. Спачатку 
яны рушылі ў накірунку стэлы 
«Мінск – горад-герой», а затым 
– у бок спарткомплексу «Мінск-
Арэна», у бок мікрараёна «Дразды», 
дзе размешчана рэзідэнцыя 
Аляксандра Лукашэнкі і побач 
жывуць іншыя высокапастаўленыя 
чыноўнікі.

Каля «Мінск-Арэны» даро-
гу дэманстрантам перагарадзілі 
сілавікі са зброяй, аўтазакі і вайско-
вая спецтэхніка – машыны «Рубеж», 
вадамёты. Каля паўгадзіны ўдзельнікі 
маршу і кардон сілавікоў стаялі твар 
у твар, затым калона дэманстрантаў 
развярнулася і рушыла назад.

У раёне станцыі метро 
«Пушкінская» адбыліся бруталь-
ныя затрыманні. На дэманстрантаў 
кідаліся адразу па некалькі 
сілавікоў, людзей сілай цягнулі ў 
мікрааўтобусы і аўтазакі.

Частцы дэманстрантаў усё 
ж удалося дабрацца да Драздоў. 
Яны падышлі да катэджа старшыні 
Цэнтрвыбаркама Лідзіі Ярмошынай 
і пакінулі там плакаты і сімвалічныя 
падарункі. Калі людзі ўжо сыходзілі, 
з’явіліся мікрааўтобусы з сілавікамі.

Паводле інфармацыі МУС, 
толькі ў Мінску ў нядзелю 
затрымалі больш за 400 чалавек.

Нядзельны марш прыхільнікаў 
перамен быў пятым па ліку пас-
ля прэзідэнцкіх выбараў. Людзі, 
якія прытрымліваюцца дэма-
кратычных поглядаў, па ўсёй 
краіне патрабуюць адстаўкі 
Лукашэнкі і правядзення новых 
сумленных выбараў, вызва-
лення палітвязняў, а таксама 
адказнасці за збіццё і катаванне 
мірных дэманстрантаў.

«Маршы герояў» прайшлі 
таксама ў Брэсце, Гомелі, Гродне, 
Магілёве, Віцебску, Бабруйску, 
Лідзе і іншых гарадах Беларусі. 
Там таксама затрымлівалі 
дэманстрантаў, у тым ліку жанчын 
і пажылых людзей.

У судзе Чыгуначнага раёна 
Гомеля адбыўся папярэдні разгляд  
іскаў двух рабочых да дырэкцыі 
ААТ «Гомсельмаш». 

Малады электраманцёр 
Арцём Савіцкі і 47-гадовы токар 
6-га разраду Валерый Крахмалаў 
не пагадзіліся са звальненнем з 
прадпрыемства па ініцыятыве 
наймальніка і праз суд спрабуюць 
аднавіцца на працы.

Яны лічаць, што іх звольнілі 
за ўдзел у страйку, хоць у зага-
дах указаны пункт 6 артыку-
ла 42 Працоўнага кодэкса – за 
невыкананне без уважлівых 
прычын  працоўных абавязкаў, 
маючы нязнятае (непагашанае) 
дысцыплінарнае спагнанне. 

Пра гісторыю звальнен-
ня электраманцёра Савіцкага 
«Народная Воля» расказ-
вала ў артыкуле «Што ты 
бегаеш па заводзе, страйкі 
ладзіш?!», змешчаным у 
№ 68 за 28 жніўня. Коратка 
сітуацыя выглядала так. Арцём 
14 жніўня выйшаў разам з 
іншымі рабочымі да прахад-
ной, каб патрабаваць адстаўкі 
Аляксандра Лукашэнкі, вызва-
лення ўсіх затрыманых за 
акцыі пратэсту супраць агуча-
ных Цэнтрвыбаркамам вынікаў 
галасавання, а таксама  пака-
рання віноўнікаў гвалту над 
мірнымі дэманс трантамі. 
Р а б о ч ы х  п е р а с т р э л а 
сяльмашаўскае начальства. Усіх 
вярнулі на працоўныя месцы. 
Да месца збору каля транс-

партнай прахадной дабраліся 
толькі лічаныя працаўнікі, у 
тым ліку і Савіцкі.

У наступны працоўны дзень, 
17 жніўня, цэхавае начальства 
моцна кантралявала Арцёма 
Савіцкага. Яну загадалі раман-
таваць электрапераключальнік у  
невялікім службовым памяшканні 
майстра.

«Недзе каля дзесятай гадзіны 
я хацеў выйсці ў прыбіральню, 
але дзверы былі замкнёныя», – 
расказаў Арцём у судзе.

Ключа ў хлопца не было. 
Ён зняў на тэлефон і выклаў у 
інтэрнэт кароткае відэа пра сваю 
ізаляцыю. Гэта было расцэнена 
адміністрацыяй прадпрыемства 
як невыканнанне працоўных 
абавязкаў ды яшчэ з парушэн-
нем унутрыаб’ектавага рэжыму, 
бо здымаць  на тэрыторыі завода 
хоць што без спецыяльнага дазво-
лу забаронена.

Прадстаўнік юрыдычнага 
ўпраўлення «Гомсельмаша» Іван 
Пархоменка, які па даверанасці 
прадстаўляў у судзе інтарэсы  
наймальніка, з іскамі рабочых 
на аднаўленне на працы не 
пагадзіўся. Тлумачыў, што, у 
прыватнасці, у Савіцкага ёсць 
непагашанае дысцыплінарнае 
спагнанне – заўвага за пера-
ход сёлета ў ліпені чыгуначнага 
палатна ў неналежным месцы. 
Савіцкі быў здзіўлены спагнан-
ню. Так, ён пісаў тлумачальную 
наконт недарэчнага пераходу 
чыгуначных рэек на тэрыторыі 

завода па-за межамі  пераходу, 
але пра заўвагу нічога не ведаў. 
Заявіў у судзе, што пад рас-
параджэннем на азнаямленне 
стаіць не яго подпіс. Да таго 
ж звольнілі Арцёма 21 жніўня, 
калі афіцыйна ён быў у адпа-
чынку за свой кошт.

Электраманцёр Савіцкі 
і яго прадстаўнік у судзе, 
рэгіянальны прававы інспектар 
незалежнага прафсаюза РЭП 
Леанід Судаленка лічаць, што 
адміністрацыя «Гомсельмаша» 
адмыслова «накруціла» спаг-
нанне, каб звольніць няўгоднага 
работніка.

Падобны канфлікт з 
наймальнікам, хоць і са сваімі 
адметнасцямі,  і ў токара Валерыя 
Крухмалава. Ён 17,18 і19 жніўся 
адмовіўся ад выканання зменных 
заданняў па рамонту абсталяван-
ня. У журнале запісаў: «У мяне 
забастоўка». Тры дні  прыходзіў 
на працу, але нічога не рабіў.

«Мае  патрабаванні – 
палітычныя, я падтрымаў 
забастоўку ў краіне», – сказаў у 
судзе токар Крухмалаў.

Суддзя Юліяна Файзуліна, 
якая разглядае абодва іскі 
сяльмашаўцаў, пацікавілася ў 
Крухмалава, адкуль ён даведаўся 
пра страйк, бо ў Беларусі ніхто 
яго не абвяшчаў.

«Я ў СМІ прачытаў 
інфармацыю аб тым, што прад-
прыемствы страйкуюць. Таму 
вырашыў далучыцца», – адказаў 
токар.

Валерый Крухмалаў не 
аспрэчвае ў судзе невыканання 
працоўных заданняў у жніўні. 
Ён дамагаецца адмены вымо-
вы за відэафіксацыю на свой 
мабільны тэлефон канфлікта на 
прахадной.  У чэрвені, калі токар 
пасля змены выходзіў з завода,  
кантралёр Лазоўская, грэбуючы 
правіламі бяспекі падчас эпідэміі 
CAVID-19, корпалася ў яго тэчцы, 
не апрацаваўшы антысептыкам 
пальчаткі, прымушала выклад-
ваць рэчы на стол, які таксама 
не быў прадэзінфікаваны пасля 
папярэдняга дагляду. 

«Я вымушаны быў зняць усё 
гэта на відэа, каб даказаць, што 
правіла засцярогі ад каранавіруса 
на прахадной парушаюцца», – 
тлумачыў свой учынак звольны 
рабочы.

Відэаздымкі ў сукупнасці з 
трохдзённым страйкам, павод-
ле тлумачэнняў прадстаўніка 
«Гомсельмаша» Пархоменкі, і 
ўтвараюць сістэму невыканання 
працоўных абавязкаў. Асюль і 
звальненне. 

Асноўныя судовыя пася-
джэнні па разглядзе іскаў 
рабочых да дырэкцыі ААТ 
«Гомсельмаш» прызнача-
ны на бліжэйшыя дні. Суд 
абавязаў прадстаўніка прад-
прыемства забяспечыць яўку 
шэрагу сведкаў, дадычных да 
канфліктаў на заводзе, а таксама 
запатрабаваў па згаданых спра-
вах дадатковыя дакументы.

Анатоль ЛІПСКІ.

ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

КУЛУАРЫСОЛИДАРНОСТЬ

Как оказалось, даже далеко не 
все академики были на нее при-
глашены. Вероятно, на встрече 
меньше всего хотели видеть тех, 
кто присоединился к протестам и 
требовал новых выборов.

Например, не удостоился 
чести присутствовать на встрече 
с Лукашенко директор Института 
социологии Национальной 
Академии наук Геннадий 
Коршунов. По нашей информа-
ции, от института попросили деле-
гировать одного человека, но толь-
ко не директора.

Зато присутствовали на встре-
че генерал-полковник, дирек-
тор Института государственной 
службы, доктор политических 
наук, дважды экс-министр обо-
роны Леонид Мальцев, экс-глава 
Минобразования и экс-глава 
«Белой Руси» Александр Радьков. 
Судя по всему, они представляли 
вузовскую науку. Всего на встрече 
присутствовало около 400 человек.

Как рассказал «Народной Воле» 
заместитель директора по научной 
работе Института природополь-
зования НАН Беларуси, канди-
дат экономических наук Алексей 
Томсон, ярких дискуссий во время 
встречи не было.

«В принципе, вся информа-
ция об этом мероприятии была 
изложена в официальных источ-
никах, там на самом деле ничего 
такого не было, – говорит Алексей 
Эммануилович. – Были ли вопро-
сы? Да, спрашивали про перспек-

тивы экономического развития. 
Задавали вопросы директора 
институтов экономики и исто-
рии, директор Института ядер-
ной энергетики. Громких вопросов 
на политическую тему не было».

Экс-глава Академии наук, экс-
глава Совета Республики акаде-
мик Александр Войтович не смог 
попасть на встречу с Лукашенко.

– Все было так организовано, 
что некоторые только по слухам 
знали, что Лукашенко приедет в 
Академию наук, – рассказывает 
Александр Войтович. – Многим 
вообще ничего не сказали. От наше-
го института было всего пару чело-
век. Директорский корпус звали или 
кого – трудно сказать, по какому 
принципу строился отбор. Члены 
президиума вроде бы еще попали на 
эту встречу, а ученые такого ранга, 
как я, главные научные сотрудни-
ки, возрастные академики – из них 
почти никто не был.

Ну а зачем, с позиции руково-
дящих функционеров, звать людей, 
которые могут задать неудобные 
вопросы, высказать альтернатив-
ное мнение?

– Так сегодня власть как раз 
и должна отвечать на неудобные 
вопросы! Их много накопилось 
у всех.

– Должна, но власть вообще 
не желает разговаривать с обще-
ственностью. Чиновники хотят все 
вопросы решать без обсуждений, 
так, как это им представляется. Я, 
например, считаю, что это престу-

пление – выталкивать из страны 
граждан Беларуси, как поступи-
ли, например, с той же Марией 
Колесниковой. Это запрещено 
всеми законами и Конституцией! 
А ее бросают в машину и гово-
рят: поезжай в Киев. Ну что это 
за разговор такой с общественно-
стью? Сегодня власть ведет себя 
совершенно неадекватно. Думаю, 
на многие вопросы она вообще не 
в состоянии ответить…

– На ваш взгляд, как будут 
развиваться события, чем все 
закончится?

– Трудно делать прогнозы даже 
на ближайшее время. Но в истории 

уже все описано, и при характе-
ристике этого периода Беларуси, 
когда-то будет использовано слово 
«кровавый» или «кровавая». А как 
уж период будет называться – не 
столь важно.

В конце концов, конечно, все 
должно прийти в норму, ситуация 
должна стабилизироваться. Но 
сколько времени на это понадо-
бится – мне трудно сказать. Власть 
ведет себя таким образом, чтобы 
сохранить свое безграничное влия-
ние, а это значит, что она может не 
остановиться и пойти на дальней-
шие истязания граждан. Политика 
теперь ясная – давить протесты, 

подавлять альтернативное мнение.
Я до глубины души возмущен 

тем, что сейчас происходит стра-
не! Людей жестоко задерживают, 
бросают в автозаки и там изби-
вают, привозят в тюрьму и там 
продолжают бить и калечить! Ни 
в одной стране Европы такого нет! 
Это с собственным народом так 
обращаться?!

Я уже старый человек, сейчас 
часто вспоминаю оккупацию. Я 
помню не все, конечно, но какие-то 
очень эмоциональные эпизоды в 
моей памяти остались очень ярки-
ми. Так это почти один к одному, 
что происходит сейчас! Помню, 

приходят полицаи в нашу хату, 
мама быстро меня одевает, прячет 
в сенях (там у нас была отгорожен-
ная часть) и говорит: не выходи, 
тут оставайся! А в хату заходят 
полицаи и избивают отца до полу-
смерти. И я вижу, что отец лежит 
без сознания в луже крови… Или 
смотрю в окно – там полицаи ведут 
мужчину и женщину, наших, дере-
венских. А потом в деревне говорят, 
что их убили. Вывели и расстреля-
ли без суда. И у нас сегодня что-то 
похожее творится. И теперешние 
дети тоже будут помнить, что отец 
пришел с митинга весь покалечен-
ный. Или вообще не пришел, пото-
му что в тюрьму забрали. Или как 
дверь ломают в дом. Все будут пом-
нить. На всю жизнь это останется 
в памяти.

Так у нас своя власть или окку-
пационная?!

То, что сейчас происходит, не 
забудется. Потому что слишком 
много жестокости, насилия. Через 
край.

– Лукашенко российским 
журналистам сказал, что, мол, 
министр внутренних дел дважды 
извинился, и предложил перевер-
нуть эту страницу…

– В истории все страницы 
остаются заполненными. Это 
Лукашенко хочется, чтобы убий-
ства, насилие, пытки люди забыли. 
Не забудут! Он для себя, может, 
эту страницу и перевернул уже. А 
народ не забудет никогда.

Марина КОКТЫШ.

…И после этого вы считаете себя цветом нации?
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ГРЫМАСЫ ФЕМІДЫ!

Беларусь 
готова 

возобновить 
авиасообщение 

с Россией в 
ближайшее 

время
Департамент по авиации 

Минтранса Беларуси направил 
российской стороне предложения 
по восстановлению авиасообще-
ния. В Минске готовы к его воз-
обновлению в самое ближайшее 
время.

– Вопрос о возобновлении ави-
асообщения между двумя страна-
ми находится на российской сто-
роне, – добавили в пресс-службе 
ведомства.

В Минтрансе также напом-
нили, что ранее авиакомпания 
«Белавиа» продлила срок приоста-
новки рейсов в РФ до 30 сентября. 

– В принципе, можно ориен-
тироваться на эту дату, – сказал 
представитель пресс-службы. Но 
если с российской стороны ситу-
ация поменяется, то белорусская 
сторона готова возобновить авиа-
сообщение и раньше.

Магнитная 
буря 

ожидается 
в конце 

сентября
О магнитной буре, которая 
пройдет в конце сентября, 

предупреждает Лаборатория 
рентгеновской астрономии 

Солнца ФИАН.
Возмущения магнитного поля 

Земли начнутся 25 числа и завер-
шатся 28-го, пик придется на 27 
сентября, прогнозируют исследо-
ватели.

Специалисты рекомендуют в 
дни магнитной активности чутко 
прислушиваться к организму и не 
работать на износ. Желательно в 
такие дни отказаться от физиче-
ских нагрузок и следить за пита-
нием: жирная и слишком соленая 
пища не пойдет на пользу. Не 
переедайте, чтобы не увеличить 
нагрузку на сердечно-сосудистую 
систему.

Магнитные бури часто прово-
цируют сонливость или бессонни-
цу, внезапное ухудшение самочув-
ствия, раздражительность, невни-
мательность.

Хто завязаў вочы і заткнуў вушы 
суддзю Петрашу?

На дыялог  духу не хапіла
НЕДЭМАКРАТЫЧНА!

Калі нехта думае, што 
гомельскія пратэстоўцы толькі 
і ўмеюць  хадзіць па вуліцах ды 
хорам  паўтараць «Саша, зыходзь!», 
то ён глыбока памыляецца. Яшчэ 
17 жніўня, на трэці дзень пасля 
агучвання афіцыйных вынікаў 
выбараў, мясцовыя жанчыны праз 
збор подпісаў запрасілі кіраўнікоў 
горада і вобласці на мітынг, які 
праходзіў літаральна пад вокнамі 
аблвыканкама, каб дамовіцца 
наконт «круглага стала» з мэтай 
абмеркавання шляхоў выйсця з 
грамадска-палітычнага крызісу. 
Аднак ні старшыня аблвыканка-
ма Генадзь Салавей, ні старшыня 
гарвыканкама Пётр Кірычэнка, 
ні іхнія намеснікі нават вачэй не 
паказалі. Галасы выбаршчыкаў 
з падкантрольнымі камісіямі 
перакруціць здолелі, а на дыялог, 
бачыце, духу не хапіла. Ні з грама-
дой, ні з вылучанымі ёю членамі 
мясцовай Каардынацыйнай рады. 
Было б у краіне сапраўднае мяс-
цовае кіраванне,  мы ўжо назаўтра 
пабачылі, дзе апынуліся б такія 
чыноўнікі, што праігнаравалі 
сустрэчу з сотнямі гараджанаў.

Няма таксама ўпэўненасці, 
што тыя ж Салавей і Кірычэнка 
перадалі «наверх» інфармацыю 
аб прынятых на згаданым 
жнівеньскім мітынгу патраба-
ваннях. Найперш – прызнан-
ня несапраўднымі агучаных 14 
жніўня вынікаў галасавання 
на выбарах прэзідэнта, прыцяг-
нення да адказвасці ўдзельнікаў 
фальсіфікацый і неадкладнай 
адстаўкі Аляксандра Лукашэнкі з 

прычыны страты даверу.
На плошчы правялі  нават 

своеасаблівую верыфікацыя 
нядаўняга галасавання. У гра-
мады  запыталіся: хто галасаваў 
за Аляксандра Лукашэнку?   
Прысутнічала на плош-
чы каля тысячы гамяльчан, 
але ніхто не падняў руку. За 
Святлану Ціханоўскую і другіх 
альтэрнатыўных кандыдатаў 
паўстаў лес рук.

Два другія пункты 
патрабаванняў, прынятых на 
жнівеньскім мітынгу, тычыліся 
спынення ўсіх палітычна маты-
ваваных адміністрацыйных і 
крымінальных спраў за выяўленне 
сваёй грамадзянскай пазіцыі, а 
таксама паўнавартаснага і праз-
рыстага расследавання ўсіх 
выпадкаў гвалту і катаванняў з 
боку сілавікоў.

З кім жанчыны 
адмаўляюцца жыць?

Асобны ліст гомельскія жан-
чыны прадрыхтавалі асабіста 
Генадзю Салаўю,  Пятру Кірычэнку 
і абласному пракурору Віктару 
Марозаву. Яго зачытала  Святлана 
Кароль. Жанчыны перакананы:  
кожны са згаданых чыноўнікаў 
«на сваім месцы можа спыніць 
хвалю беззаконня, палітычных 
рэпрэсій, гвалту». 

Жанчыны адкрыта заяўлялі, 
што не жадаюць «жыць з уладаю, 
якая падманвае і здраджвае свайму 
народу», яны не хочуць «гаротнага 

лёсу для сваіх дзяцей», не могуць 
«губляць сваіх мужчын, якіх і без 
таго надзвычай мала».

Нежаданне чуць і бачыць тое, 
што адбываецца пад вокнамі, трэ-
ба думаць, тлумачыцца адным:  
чыноўнікам не было каманды слу-
хаць сваіх грамадзян. Ну як жа 
іх слухаць: гэта ж «абкураныя», 
«майданутыя», «пацукі», «авечкі» 
выйшлі на вуліцы. Раней выходзілі 
«свядомыя», зараз – «майдану-
тыя». 

Што тых «абкурана-майдану-
тых» у гарадах ужо многія тыся-
чы, а ў сталіцы – сотні тысяч, 
заўважылі дзён праз дзесяць. 
Яны  не правакатары, не б’юць 
жалеззем па шклу, як міліцэйскі 
начальнік Карпенкоў, а трыма-
юць у руках свой гістарычны сцяг, 
пад якім Аляксандр Лукашэнка ў 
1994 годзе даваў прысягу на вер-
насць беларускаму народу, нясуць 
кветкі, надзіманыя балонікі, над-
зённыя плакаты.

Сельгастэхніка і 
кірмашы супраць 

пратэстоўцаў
Тысячы людзей  на вуліцах 

у Гомелі чыноўнікі заўважылі, 
бадай, 21 жніўня, калі на плош-
чу Леніна, каб яна не дасталася 
пратэстоўцам, прыгналі як на дзіва 
камбайны, трактары, аўтобусы, 
пажарныя аўтамашыны і  чамусьці 
нават асфальтаўкладчык Volvo, 
а меншыя пляцоўкі – заставілі 
трыногамі з дзіцячымі малюнкамі.

Пасля двух выхадных тэхніку з 
цэнтральнай плошчы прыбралі, а 
замест яе абавязалі аграпрадпры-
емствы ўдзельнічаць у недарэчных 
для канца жніўня і пачатку верас-
ня кірмашах сельгаспрадукцыі, 
ад правядзення якіх  на плош-
чы Леніна ў апошнія гады наогул 
адмаўлялся. Цяпер жа гомельскія 
ўлады дзейнічаюць па прынцы-
пе: усё, што хочаце, абы толькі не 
дыялог.

Відавочна, што алгарытм 
такіх паводзін падтрымліваецца 
зверху, які ўрэшце рэшт агучыў 

нядаўна Аляксандр Лукашэнка: 
«Я не буду размаўляць з 
Каардынацыйнай радай апазіцыі, 
таму што я не ведаю хто гэтыя 
людзі». З аўтаматам да іх мож-
на, з АМОНам, бронетэхнікай,  
са словам – ну ніяк нельга. Бо 
яны ж не стаяць  навыцяж-
ку моўчкі, нібы вады ў рот 
набраўшы, падобна прызнача-
ным чыноўнікам.

Патрабавалі 430 гамяльчан 
атрымаць  асабіста ад Генадзя 
Салаўя адказы на пытанні пра 
«ўзброеныя атрады невядомых 

асобаў у масках», якія арудавалі 
на вуліцах абласнога цэнтра 
цягам некалькіх дзён пасля 
выбараў. Хто загадваў ім весці 
сябе па-бандыцкі агрэсіўна? У 
выніку пацярпелі дзесяткі, калі 
не сотні мірных грамадзян, што 
выйшлі пратэставаць супраць 
непразрыстага і несумленнага 
падліку галасоў.

Вядома, што ў першыя тры 
дні пасля выбараў у цэнтры 
Гомеля  схоплены былі звыш 
паўтысячы гараджан. Да многіх 
з іх прымяняліся катаванні, 

людзі атрымалі траўмы рознай 
ступені цяжкасці. Загінуў пасля 
затрымання пры нявысветленых 
абставінах  25-гадовы жыхар гора-
да Аляксандр Віхор.

«Глухая абарона» 
паразуменню не 

спрыяе
Адказ старшыні аблвыканка-

ма на зварот мясцовых жыхароў 
пераслала «Народнай Волі» 
гамяльчанка Наталля Юшкіна.

«З грамадзянамі, змешчанымі 
ў ІЧУ ў перыяд з 9 па 13 жніўня за 
парушэнне артыкула 23.34 КаАП, 
праведзена прафілактычная рабо-
та. Па стану на 17 жніўня 2020 
года згаданыя асобы былі вызвале-
ныя», – паведамляў Салавей.

Хто загадваў і арудаваў групамі 
пад маскамі, збіваючы людзей, 
галоўны ў вобласці начальнік па 
прозвішчы Салавей не ўказаў.  
Як слушна заўважыў гомельскі 
палітык і каардынатар незалеж-
нага назірання за галасаваннем  
Васіль Палякоў, які з моманту 
выбараў ужо двойчы пабываў за 
кратамі па прыхамаці служкаў 
рэжыму, адказныя чыноўнікікі ў 
рэгіёне  сядзяць у «глухой абаро-
не», хоць даўно трэба было пачы-
наць кантактаваць з грамадзянамі.

Дык ці варта здзіўляцца пра-
тэстным маршам на вуліцах 
гарадоў, і Гомеля, у прыватнасці?

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ.
На здымку: пратэстны марш у 

Гомелі. Фота аўтара.

На мінулым тыдні каля 
ізалятара часовага ўтрымання 
ў 1-м завулку Акрэсціна можна 
было пабачыць пажылую 
жанчыну з засмучаным тварам. 
Разам з дзясяткамі тых, чые 
блізкія таксама апынуліся за 
высокай агароджай з калючым 
дротам, яна чакала хоць якой 
весткі пра сына. Жанчына – 
маці Пятра Траццякова, які 
ў ліку васьмі супрацоўнікаў 
вырат ав а льнай с т анцыі 
“Камсамольскае возера” 6 
верасня быў затрыманы 
сілавікамі.

За што? За тое, што выконваў 
свае службовыя абавязкі – ратаваў 
людзей, якія падчас чарговага 
хапуна на беразе возера ад 
безвыходнасці скочылі ў ваду. Яе 
тэмпература ў той дзень (прайшоў 
халодны дождж) складала ўсяго 
15 градусаў. Людзі за лічаныя 
хвіліны маглі загінуць ад 
пераахалоджвання. І ратавальнікі 
Пётр Траццякоў, Сяргей 
Арцюшэўскі, Павел Лялевіч, 
Іван Юрскі і Мікалай Купрыенка 
кінуліся ім на дапамогу. Выцягнулі 
з вады, захуталі ў цёплыя пледы і 
на катары перавезлі на другі бераг.

У гэтых іх дзеяннях 
(толькі ў гэтых!), паводле 
слоў прэс-сакратаркі ГУУС 
Мінгарвыканкама Наталлі 
Ганусевіч, прысутнічалі прыкметы 
злачынства. Спадарыня, гэта 
што за кодэкс Хамурапі пачаў 
дзейнічаць у Беларусі, што 
выратаванне людзей ад немінучай 
смерці стала кваліфікавацца як 
злачынства? Вы хоць думайце, 
калі гаворыце!

Каб не стаць “злачынцамі”, 
выратавальнікі, па-вашаму, 
павінны былі што рабіць? 
Безуважна назіраць, як людзі 
ідуць на дно? Правесці апытанне, 
хто з іх любіць дзейную ўладу, а 
хто яе на дух не пераносіць? А 
можа, самім скокнуўшы ў ваду, 
стаць, сагнуўшы спіны, каб істоты 
ў чорных масках змаглі па іх 
дабегчы да сваіх ахвяр? 

На думку тае ж Ганусевіч, 
выратавальнікі былі абавязаны, 
вылавіўшы ў возеры пратэстоўцаў, 
неадкладна перадаць іх у рукі 
афіцыйных прадстаўнікоў МУС.

Але т у т узнікаюць 
пытанні.  Па-першае, як 
в ы р а т а в а л ь н і к і  м а г л і 

даведацца, хто ў той сітуацыі 
законны прадстаўнік, а хто 
незаконны? Сілавікі апошнім 
часам не прадстаўляюцца і 
не прад’яўляюць службовых 
пасведчанняў (хоць рабіць гэта 
абавязаны, што называецца, 
пры любым надвор’і). Да таго ж у 
той дзень яны масава працавалі 
на вуліцах у цывільным адзенні. 
Балаклавы на тварах і дубінкі ў 
руках – па гэтых прыкметах 
выратавальнікі павінны былі 
вызначаць праваахоўнікаў?

Па-другое, вылаўленым у 
Камсамольскім возеры і пасінелым 
ад холаду людзям (у іх на лбе не 
было напісана, што яны менавіта 
пратэстоўцы) патрабавалася 
неадкладная дапамога, якую 
кваліфікавана маглі аказаць 
толькі выратавальнікі на сваім 
спецыялізаваным катары, а ніякім 
чынам не амапаўцы ў аўтазаках.

І па-трэцяе, ні ў якіх 
адміністрацыйных кодэксах не 
прапісана, на які бераг, правы 
ці левы, выратавальнік павінен 
везці чалавека. Ён павінен яго 
ратаваць!

Матарыст-рулявы вырата-
вальнага катара Мікалай 
Купрыенка так і патлумачыў свае 
паводзіны на судзе: “Я ўбачыў, 
як тонуць людзі, у аднаго былі 
сінія вусны. Я глядзеў толькі 
на ваду і чуў толькі, як людзі 

крычалі: “Дапамажыце! Ратуйце!” 
Я выконваў свае службовыя 
абавязкі, я ратаваў людзей”.

Тое ж самае на судовым 
пасяджэнні заявіў і Сяргей 
Арцюшэўскі. У вадзе апынулася 
каля 30 чалавек, і ім усім пагражала 
смяротная небяспека. Па словах 
Сяргея, “двое цяжка дыхалі, у 
аднаго быў сутаргавы сіндром, ён 

захлынаўся, у яго былі пасінелыя 
вусны, збітае дыханне. Мы давезлі 
іх да выратавальнай станцыі, 
што на вуліцы Прагрэсіўнай, 29. З 
выратаваных толькі двое выйшлі 
самастойна, астатнім была 
патрэбна дапамога...”. 

Суддзя Аляксандр Петраш 
задаў дзіўнаватае пытанне: “Што 
было бліжэй – бераг, адкуль людзі 

скакалі ў ваду, ці станцыя?” 
Па дс удны спакойна 

патлумачыў, што пры беразе 
“няма тэхнічнага пірса, людзі былі 
ў вадзе, іх маглі пакалечыць. Да 
таго ж на катары ніхто не мог чуць 
ніякіх указанняў праваахоўнікаў з 
берага, бо працаваў матор”.

Годна трымаўся і начальнік 
“Камсамольскага  возера”  
Дзяніс Чашун, які ў той дзень не 
пакідаў станцыі. Выратавальнай 
службе ён аддаў дзесяць гадоў 
(з 29-ці пражытых) і на судзе 
быў гатовы да любога развіцця 
падзей: “Мы ўчора з хлопцамі 
былі настроены, што нас не 
выпусцяць, што адсядзім па 15 
сутак – за справядлівасць! Бо 
мы ні ў чым не вінаваты! Мы 
да апошняга будзем змагацца за 
кожнага нашага супрацоўніка. 
Будзем усе судовыя рашэнні 
аспрэчваць, таму што гэта 
несправядліва”.

Начальнік станцыі прызнаўся, 
што за ўсе дзесяць гадоў яго 
працы выратавальнікам падобнае 
судзілішча ён назіраў упершыню. 
А найбольш ён перажывае, 
што васьмёра затрыманых для 
станцыі – гэта больш за 80% усіх 
супрацоўнікаў: “А купальны сезон 
для некаторых працягваецца, 
“маржы” лезуць у ваду, здараюцца 
суіцыды, усё што заўгодна можа 
адбыцца. Раптам спатрэбіцца 
наша дапамога – а мы на 
Акрэсціна, а нас па судах цягаюць”.

Супраць выратавальнікаў 
на судзе сведчыў (па скайпе) 
супрацоўнік Цэнтральнага 
РУУС Мінска Аляксандр 
Аляксандравіч Александровіч, які 
адмовіўся зняць маску і паказаць 
пасведчанне. Як аказалася, 
маскіраваўся ён нездарма – 
ніякага А.А.Александровіча ў 
штаце Цэнтральнага РУУС няма. 
Такім чынам проста ў судовай 
зале было ўстаноўлена, што мае 
месца ілжэсведчанне! 

Аднак гэта не перашкодзіла 
суддзі Аляксандру Петрашу 
ўляпіць Мікалаю Купрыенку і 
Сяргею Арцюшэўскаму вялікія 
штрафы – 810 рублёў, а Паўлу 
Лялевічу – яшчэ большы: 945 
рублёў (за “непадпарадкаванне 
законнаму патрабаванню 
службовай асобы”). Справы 
астатніх былі вернуты на 
дапрацоўку. Можна не сумнявацца, 

“сведка” А.А.Александровіч яшчэ 
нештачка “ўспомніць”...

Што ў Беларусі ў багіні 
правасуддзя Феміды вочы 
завязаны – гэта агульнавядома. 
Але хто завязаў вочы і заткнуў 
вушы суддзі Петрашу? Дарэчы, ён 
правёў ужо з дзясятак палітычных 
працэсаў і, кажуць, ні разу не 
апраўдаў падсуднага. 

Восем выратавальнікаў (нават 
тыя, што не былі на катары) з 
Камсамольскага возера трапілі 
на Акрэсціна і правялі там трое 
сутак. Замест заслужаных медалёў 
“За выратаванне на вадзе” ўлада 
“ўзнагародзіла” іх камерай у 
ІЧУ і штрафамі. Дарэчы, ніхто 
з асуджаных віны не прызнаў. 
Верагодна, гэтымі днямі па гэтай 
справе адбудуцца новыя суды, 
будуць прысуджаны новыя 
штрафы. Магчыма, кагосьці 
з выратавальнікаў чакаюць 
звальненні.

Затое яны з годнасцю 
змогуць глядзець у вочы сваім 
дзецям і ўнукам. А ўдзячныя 
суайчынніцы ўжо зладзілі акцыю 
салідарнасці, прыйшоўшы на 
станцыю выратавання з кветкамі 
і плакатам “Дзякуй вам, мужчыны 
з сумленнем!”.

З а с м у ч а н а я  м а ц і 
выратавальніка Траццякова 
дачакалася вызвалення сына. 
Можна толькі ўявіць, як балела яе 
матчына сэрца пасля зняволення 
Пятра, пасля таго, што расказалі 
вызваленыя з таго “акрэсцінскага 
канцлагера”.

У маіх вушах працягваюць 
гучаць яе простыя і мудрыя 
словы: “Калі ратуюць, то 
глядзяць, каб чалавеку было 
цёпла і каб яму горш не стала. 
Мой сын апынуўся за кратамі, 
выратаваўшы людзей”.

Ведаеце, гэта ўжо нават не 
імітацыя правасуддзя. Гэта 
супрацьстаянне дабра і зла. І 
як важна для кожнага беларуса 
сёння не слугаваць злу, а стаць 
на бок дабра. Як гэта 6 верасня 
зрабілі выратавальнікі са станцый 
“Камсамольскае возера”.

Міхась СКОБЛА.
На фота: 

выратавальнік Пётр 
Траццякоў.

Такія плакаты з’явіліся 
на Камсамольскім возеры 

7 верасня.

ПОЛЕТИМ!

ВНИМАНИЕ!
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ТУРИЗМ

Якраз  
«пашчасціла» 
яму папасці  
ў родную турму
Жодзінскі маладзён Аляксандр 
Шабан замест службы ў арміі 
выбраў іншы варыянт: па кантрак-
це пайшоў служыць у мясцовую 
турму. Калі вечарам Аляксандр з 
сябрамі гуляў па сталіцы, яго схапілі 
амапаўцы. Спачатку прывезлі ў 
Партызанскі РУУС, а потым – у род-
ную жодзінскую турму. Маладзёну 
прыйшлося прайсці праз “усе кругі 
пекла”… На наступны дзень пасля 
суда начальства паведаміла Шабану, 
што ён звольнены.

Служыць у войску – гэта гонар.
Ва ўсякім разе кажуць так.
Ды не жадаў насіць пагонаў
(Хаця б яфрэйтара) юнак.
Служыць у войску – абавязак.
Дык што ж было рабіць яму?
Ці самастойна, ці з падказак
Пайшоў служыць ён… у турму.
Тым болей што турма – пад бокам,
Якраз у родным гарадку.
Хадзіць туды няспешным крокам
Было спадручна юнаку.
Удзень – на службе, і для зэка
Ён цар і бог усё адно.
А прыйдзе вечар – дыскатэка
Яго чакае. Ці кіно.
Сагрэе мілая ў пасцелі,
Згатуюць дранікі бацькі…
Усе равеснікі хацелі б
Займець вайсковы быт такі.
Ён мог “адкінуцца” ў сталіцы
За тыдзень два разы ці тры,
Дзе грэлі дзеўкі-маладзіцы
І пляшку ставілі сябры.
Юнак і ў гэты раз з сябрамі
Там быў вячэрняю парой.
Якраз “нязменнага абралі”.
Гула сталіца, быццам рой.
Плылі-цяклі людскія хвалі,
Якіх не бачыў Мінск даўно.
І юнака сябры пазвалі
На вулку выйсці заадно.
Узнёсласць хлопца ахапіла,
Калі ён крочыў у гурбе,
Пакуль дубінкаю граміла
Яму не ўрэзаў па гарбе.
І меў “дабаўку” небарака,
Калі валяўся на зямлі.
Затым яго да аўтазака
Два бугаі павалаклі.
У аўтазаку, райаддзеле
Таксама быў суцэльны здзек
(Дагэтуль ёсць сляды на целе),
Як быццам ён – той самы зэк.
“Пералічылі” рэбры-косці…
Кіпела ўсё ў яго ўнутры
Ад абурэння і ад злосці:
“Ды вы ж сапраўдныя звяры!
Хіба ж з такім звярыным відам
Павінен быць у нас АМАП?”
Каб не застацца інвалідам,
Каб вырвацца з драпежных лап,
Хацеў мучыцелям прызнацца,
Што ён з сістэмы той жа, свой,
Што і ў яго такая ж праца –
Браць “адмарозкаў” пад канвой;
Магчыма, выкажуць спагаду,
Што юшка з нюхаўкі цячэ…
Ды перадумаў ён: за “здраду”
Дубасіць будуць больш яшчэ,
Паб’юць наогул, як сабаку…
“Злачынца”, як і ўсю гурму,
У ненавісным аўтазаку
Прывезлі ў родную турму.
А там ужо была паблажка,
Больш не пакутаваў юнак:
Свая, так мовіць, каталажка
(Хоць людзі кажуць,  
 што “рубашка”)
Бліжэй да цела, як-ніяк.
Ды не развеяліся хмары
У юнака над галавой:
Калегі ўсе вярнулі твары
І моўчкі бралі пад канвой.
А вось начальнік мовіў слова,
Калі адбыўся скоры суд.
Было аб’яўлена сурова:
– Цяпер табе не месца тут!
Папоўніш шэраг дармаедаў,
Бо не прабачым здраду мы!
                    ***
Начальнік аднаго не ведаў:
І сам ён звольніўся б з турмы…
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КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯ ВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА–ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛ СКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БА АЗН НАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя К УГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫ  ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Станіслаў Пятровіч
З НАТУРЫ

Гэтую маладзенькую маці 
Станіслаў Пятровіч заўважыў даўно. 
Правільней сказаць – яго зацікавіла 
дзіцячая каляска. Яе шчупленькая 
дзяўчынка (язык не паварочваўся 
назваць яе жанчынай) каціла перад 
сабой. Шчыра кажучы, такі “цуд 
тэхнікі” пажылы мужчына бачыў 
упершыню. Была яна “двухмесная”. 
Калі дзяўчо прысаджвалася на лаву, 
паблізу якой адпачываў Станіслаў 
Пятровіч, яна, відаць, падключала 
нейкую батарэйку (нешта 
шчоўкала), і каляска сама пачынала 
рытмічна пагойдвацца, а над яе 
дзвюма зашторанымі “спальнічкамі” 
далікатна ценькалі званочкі.

Аднойчы Станіслаў Пятровіч 
не вытрымаў і падышоў да 
незнаёмкі.

– Прабачце. Ніколі не бачыў 
такога дзіва, – прызнаўся ён, – 
хоць, шчыра кажучы, пражыў на 
свеце нямала.

Маладая жанчына падняла 

на Станіслава Пятровіча вялікія 
блакітныя вочы:

– Ой, не кажыце! Ніяк мае 
неслухі не засынаюць.

– Блізняты?
– Так. Дык жа ў кватэры ніколі не 

будуць нават драмаць. Даводзіцца 
прагульвацца на свежым паветры, 
але ж халаднавата. Баюся, каб не 
застудзіліся.

Пра каляску яна не абмовілася 
ні словам: для яе гэта была з’ява 
звычайная, другарадная.

Пазней Станіслаў Пятровіч 
неяк убачыў незнаёмку з двума 
хлопчыкамі ў пясочніцы. Маладая 
маці нешта тлумачыла малым, 
перасыпаючы пясок маленькім 
савочкам. “Пра што яна ім 
шчабеча?” – падумаў Станіслаў 
Пятровіч, але падысці чамусьці не 
адважыўся. Яму было прыемна і 
збоку паглядаць на двух чалавечкаў 
у аднолькавых вязаных шапачках з 
пампончыкамі і ў світарках – на 

вуліцы было яшчэ халаднавата: 
пачыналіся “чаромхавыя” халады.

А потым са Станіславам 
Пятровічам здарылася няшчасце – 
інсульт. Дачка і зяць, з якімі ён жыў, 
узялі пачаргова адпачынкі за свой 
кошт, каб даглядаць нямоглага 
бацьку. Крыху ачуняўшы, той 
часта сядзеў задуменны ля акна 
– чакаў, калі ў двор з суседняй 
маласямейкі маладзенькая маці 
вывезе сваіх немаўлят.

– Можа, тата, табе дапамагчы 
выйсці ў двор? – пыталася дачка.

– Не. Мне і тут добра.
Чамусьці цяпер Станіславу 

Пятровічу ўспомнілася, як у 
адзін з цяжкіх ваенных дзён яго, 
параненага, медсястра цягнула з 
нейтральнай паласы. Баі ішлі на 
Харкаўскім напрамку. Быццам 
было ўчора. Нават, здаецца, чуў яе 
трывожны, роспачны голас:

– Толькі не памірай, міленькі! 
Толькі не памірай!..

Маладзенькі салдат Стась 
то быццам правальваўся ў 
небыццё, то, апрытомнеўшы, 
адчуваў, як нялёгка цягнуць яго 
– бездапаможнага – гэтай кволай 
дзяўчыне, амаль дзіцяці. Яна ледзь 
не плакала, тузала яго за рэмень, 
кранала крысо шыняля.

– Толькі не памірай!.. – 
умольвала.

На шчасце, ён тады не памёр, 
хоць там снайперы прастрэльвалі 
кожны крок. У палявым шпіталі 
хірург зрабіў аперацыю (часам 
і цяпер – праз столькі гадоў – 
дранцвее правы бок), і ён яшчэ 
паспеў паваяваць. Ды вось на 
старасці не пазбегнуў іншага 
няшчасця – працяў інсульт…

Аднойчы рашыўся… Дачка 
дапамагла Станіславу Пятровічу 
спусціцца з чацвёртага паверха, 
дзе яны жылі, і давяла да альтанкі. 
Ён папрасіў:

– Ты, дачка, ідзі па сваіх справах. 

А я трохі патрэніруюся хадзіць. Не 
вечна ж мне сядзець ля акна.

Дачка трохі падумала, а 
потым павярнулася і пашыбавала 
– Станіслаў Пятровіч ведаў: у 
аптэку.

– Я не затрымаюся, – на хаду 
паабяцала.

Толькі цяпер Станіслаў 
Пятровіч убачыў знаёмую 
маладзенькую маму з яе 
блізнятамі. Падраслі. Па нядаўна 
скошанай траве – там было роўна 
– жанчына вучыла малечу хадзіць.

– Ну, ідзі да мяне, – прысеўшы 
на кукішкі, працягвала рукі да 
аднаго з хлопчыкаў.

Малы ступіў адной ножкай 
у чырвоным сандаліку, потым 
пераставіў другую (“Як буслік”, 
– падумалася Станіславу 
Пятровічу), зачапіўся за нейкую 
бадыліну і гэпнуўся на зямлю. Але 
не заплакаў. Гледзячы на браціка, 
зрабіў пару крокаў і другі хлопчык. 

Мужчына з бліжняй альтанкі 
зачаравана сачыў за малымі. 
“Малайчына! – адобрыў у думках 
малых і маці. – А я што, зломак?”

Станіслаў Пятровіч зрабіў 
колькі няўпэўненых крокаў ад 
альтанкі, крыху пастаяў і павярнуў 
да свайго пад’езда. Чамусьці зноў у 
галаве зазвінеў трывожны дзявочы 
голас: “Не памірай, міленькі! 
Толькі не памірай!..”

Колькі шукаў пасля вайны 
Станіслаў Пятровіч тую медсястру! 
Пісаў у Падольск, у Міністэрства 
абароны. Ды, відаць, адшукаць 
іголку ў стозе сена было б лягчэй, 
чым чалавека пасля страшэннай 
вайны. Людзі недарма назвалі яе 
Вялікай Айчыннай…

…Так і рабілі першыя крокі па 
зямлі – малыя і той, хто некалі ў 
пакутах яе адстойваў.

Міхась ДАНІЛЕНКА.
Гомель.

«Дети с сочувствием 
смотрели на солдат»

На фотоотчетах с воскресных маршей иногда можно увидеть 
детей. Такие снимки вызывают бурную реакцию: от «родители – 
молодцы» до «совсем с ума сошли!». На днях соцсети облетело 

очередное яркое фото.

ПЕЧАЛЬНАЯ КАРТИНКА

СКАЗАНО!

Александр ЛУКАШЕНКО:
– Да, возможно, я немного пересидел, возможно, меня показывают не 

только из телевизора, но и из утюга, и из чайника. Да. Но действительно 
только я сейчас могу защитить белорусов.

(Из интервью российским журналистам.)

Белорусский  
рейнджер Кася

Гидрологический заказник республиканского значения «Болото Мох» в Миорском районе – одно из самых 
обширных классических верховых болот Беларуси. Здесь очень чистый воздух и как-то особенно легко 

дышится. Сказочно красивы «азяраўкі» – так любовно местные жители называют небольшие озерца посреди 
болота. Заказник является объектом экологического туризма.

В путешествие по «Болоту Мох» мы отправились в сопровождении гида Кассинии Казачёнок, или просто 
Каси. Тропа начинается прямо напротив ее дома!

Фотограф TUT.BY 
Вадим Замировский запе-
чатлел двух маленьких 
девочек всего в паре метров 
от кордона силовиков.

Журналисты rebenok.by 
поговорили с мамой девочек, 
узнали, не боится ли она 
водить их на марши и как 
реагирует на гневные ком-
ментарии в свой адрес.

– Мы ходили на мар-
ши с самого начала, причем 
всей семьей: я, муж, дочки 
Ксюша и Элина, – расска-
зывает Татьяна. – Берем 
детей с собой осознан-
но, чтобы они посмотре-
ли, какая непередавае-
мая атмосфера там царит. 
Кругом улыбающиеся, 
доброжелательные люди. 
Чувствуется единение. 
Наших девочек угощают 
вкусняшками, дарят подар-
ки, цветы. Дети в восторге. 
В минувшее воскресенье, 
кстати, на марш не соби-
рались, но дочки настояли. 
Вообще мы ходим аккурат-
но, только по тротуарам, 
держимся несколько в сто-
роне.

– Но на фото девочки 
стоят рядом с силовиками.

– Это случайно вышло. 
Мы в какой-то момент ока-
зались в начале колонны. 
Скажу честно: страшно не 

было. Там в сцепке стоя-
ли ребята-срочники. Да, за 
последнее время у детей 
появился страх перед воен-
ными и милицией, ведь все 
эти жесткие задержания на 
слуху. Но во время марша 
девочки как раз перестали 
бояться людей в форме. Я 
сказала, что просто ребя-
та, к сожалению, не могут 
сделать другой выбор, они 
вынуждены стоять одни, а 
мы – все вместе, семьями. 
И дочки даже с сочувстви-
ем на солдат посмотрели. 
С любопытством технику и 
водометы рассматривали.

Несмотря на активное 
участие в акциях проте-
ста, Татьяна не понимает 
родителей, которые деть-
ми намеренно рискуют:

– Вчера видела в 
«Инстаграме» видео, на 
котором мужчина выбежал 
к силовикам с маленькой 
дочкой на плечах, начал 
обкладывать их матом 
и кричать: мол, ну что, 
ребенка тоже будете бить? 
Следом за ним беременная 
жена выскочила и – тоже 
матом. То ли провокаторы, 
то ли просто… странные 
люди. Не понимаю я и тех, 
кто начинает военным что-
то кричать прямо в лицо. 
Мы подошли, спокой-

но пообщались, они даже 
попрощались с нами.

– А если бы им в этот 
момент дали приказ 
выставить щиты и идти?

– Ну, мы не собирались 
долго стоять. И я понимала, 
что в момент, когда девоч-
ки там находились, ничего 
подобного не будет. Не в 
первый раз. Считаю, что 
идти в маленькой колон-
не – это более опасно, а 
мы двигались в огромном 
потоке людей. 

Злые комментарии под 
фото, говорит Татьяна, ее 
не трогают. Она уверена, 
что такое могут написать 
только те люди, которые 
на марше не были и обста-
новку не знают.

Спорить с «троллями» 
(кто сочиняет подобные 
комментарии, всем извест-
но. – Ред.) она не считает 
нужным:

– Не могу сказать, 
что мне хотелось попасть 
с детьми в кадр. Но все 
произошло так быстро. 
Что только не писали под 
фотографией!.. Например: 
«Вырастила за налоги, а 
теперь под щит выстав-
ляет!» Пусть думают, что 
хотят. Я никого под щит не 
выставляю. Это абсолютно 
не так.

Наконец-то А.Лукашенко признал, что 
он пересидел в кресле президента стра-
ны. Но пересидел не немного, а довольно 
много. Ушел бы, скажем, лет десять назад, 
и, пожалуй, все было бы нормально. А 
сегодня ситуация просто катастрофиче-
ская!

Что значат слова А.Лукашенко «толь-
ко я сейчас могу защитить белорусов»? От 
кого? Кто на нас нападает? Не нужно соз-
давать врагов из соседей то с востока, то с 

запада. Главный враг белорусов – лживая 
политика диктаторского режима. Разве 
можно было давать команду всей верти-
кали так нагло фальсифицировать резуль-
таты волеизъявления миллионов людей 
на президентских выборах? Белорусы – 
мирные люди, они никогда не вышли бы с 
протестами на улицы и площади, если бы 
госпожа Ермошина честно назвала цифры 
по каждому претенденту на должность 
президента. Беспредельное вранье, конеч-
но, взорвало народ…

Кася в высоких рыбацких сапогах сра-
зу задает энергичный темп нашей про-
гулке, на ходу успевая выдавать массу 
информации:

– Туристам важно набраться впечат-
лений, и по дороге я показываю им разные 
растения, а если повезет, то и животных, 
и птиц. Когда сезон, лакомимся спелой яго-
дой, грибы собираем. На Ельне надо немало 
прошагать, пока дойдешь до ягод, а у нас, 
считай, все близко, под рукой! Чернику 
на болоте собираем до поздней осени, а 
малина наша – с ярким лесным ароматом, 
садовой не чета! Вот, смотрите, кукуш-
кин лен. Здесь мягкий, мужской, а дальше 
покажу женский, с коробочкой с семена-
ми. Он более жесткий. Первой на болоте 
зацветает пушица, и это такое зрелище 
волнующее – будто болото колышется 
воздушным облачком! Для меня захваты-
вающе наблюдать за движением природы, 
за ее жизнью весной, летом, осенью…

Мы идем бодро, слушая Касю. 
Насколько хватает взгляда – багульник. 
В связи с поздней весной в этом году 
все происходило с опозданием: обычно 
багульник уже отцветает в мае, а нынче 
он цвел в начале лета.

– Многие не выносят сильного арома-
та цветов багульника. Когда он наполня-
ет дурманящим запахом все вокруг, даже 
змеи покидают болото, в это время их 
можно встретить у нас в деревне. Когда 
я иду с собакой, она предупреждает меня 
лаем о змеях.

Чем ближе к озеру – тем больше ягод. 
Потому что больше влаги. Если надавить 
ногой на мох, сразу вода выступает. И 
водичка на болоте здесь чистенькая! Если 
мучает жажда, можно без колебаний ее 
утолить. 

Само верховое болото Мох занима-
ет площадь в 5000 гектаров. Здесь очень 
много клюквы. Цветочки у нее очень 
нежные. И я начинаю понимать, почему 
по-белорусски клюква – «журавіны»: цве-
ток действительно напоминает журавля с 
клювом. Эти ягоды не боятся морозов, по 
весне они такие же вкусные, как и осенью.

Гид Кася посвящает нас в другие тай-
ны болота.

– Вот здесь мы с туристами собираем 
землянику, ежевику, малину. Изучаем рас-
тения. Вот вороний глаз. А это мирт 
болотный, он очень красиво цветет – 
колокольчиками. Похожее на него расте-
ние – подбел, чтобы узнать, надо перевер-
нуть листик: если белый – значит, подбел. 
Редкие растения, которые встречаются 
у нас, – это карликовая береза, морошка, 
черемша и наша орхидея – любка дву-
листная. «Краснокнижная» мелкоплодная 
клюква тоже встречается, это подтвер-
дили сотрудники Академии наук недавно.

Фотографируем росянку – насеко-
моядное растение. Грозный хищник 
оказывается совсем небольших разме-
ров. Комарик летит на привлекательный 
запах, прилипает к росинкам – и растение 
закрывается. На несколько суток, пока 
не «переварит» насекомое. Тогда снова 
открывается – и ждет следующую добычу.

За грибами с фонариком
Статус «хранитель природной терри-

тории» присвоен Касе Казачёнок органи-
зацией «Ахова птушак Бацькаўшчыны» 
– это общественное признание ее усилий 
по охране родной природы. Кася расска-

зывает, как весь свой отпуск, когда горело 
болото, она посвятила тушению пожаров. 
Болото для нее не просто «багна», а живой 
организм, который подвластен любви и 
другим человеческим чувствам.

– Под нашими ногами сейчас 16 метров 
торфа, а в год образуется всего один мил-
лиметр, – говорит Кася. – Получается, 
нашему болоту 16 тысяч лет. Только вду-
майтесь!

Вдумались… Мурашки по коже. 
Подходим к острову. На нем почвенный 
покров плотнее, выше, и растения такие, 
как в обычном лесу. Можно увидеть и ель, и 
дуб, и осину. В этом месте обычно Кася дела-
ет первый привал с туристами. Шоколадка, 
печенье – для восстановления сил.

– Здесь я собираю подосиновики, под-
березовики, боровики, сыроежки, маслята, 
лисички, моховики – короче, все грибы, 
которыми богато болото Мох. У меня 
необычный способ сбора грибов: с фона-
риком. Возвращаюсь с болота обычно 
уже в потемках, фонариком посвечу – все 
боровики и подосиновики как на ладони. 
Недоверчивые журналисты смеялись, пока 
не убедились сами.

Обязательно всех туристов пред-
упреждаю, чтобы были внимательны и 
осторожны. Во-первых, в лесу много кле-
щей. Во-вторых, учу ходить по болоту, 
по краешку, там, где растут деревца. Где 
нет растительности, там опасно. По 
болоту надо ходить с прочной палкой: 
если провалитесь, кладите ее поперек, 
опирайтесь и подтягивайтесь. Видите, 
выходят пузырьки? Это метан. Даже 
зимой места его выхода не замерзают.

Перешагиваем через сломанные бурей 
деревья. Убирать их не позволяет статус 
заказника.

Муравьи на сломанной сосне оборудо-
вали себе домик, а рядом – кузница дятла. 
Сколько же он здесь шишек «намолотил»! 
Кася продолжает открывать перед нами 
неизведанное.

– Сосновую смолу-живицу используют 
в народной медицине. Если добавить к 
ней нутряного жира и смешать с пере-
кисью водорода, получим мазь, которая 
быстро заживляет раны. В курсе этого 
даже дикие кабаны – видите, как они 
подрезают клыками смолу? Одновременно 
таким образом они демонстрируют свою 
силу и мощь. Кстати, отметины кабана 
на уровне моей головы. Представляете, 
какой высоты был их хозяин?!

Особенности верхового болота в том, 
что на нем сплошь сосны да березы. Нет 
ни елей, ни дубов. И одуванчиков нет! 

Кислая среда. Деревья на болоте растут 
очень медленно, 3–5 сантиметров в год. 
А в других условиях вырастают на 15–20 
сантиметров.

– Как здесь не заблудиться? – задает 
нам вопрос Кася и сама же на него отве-
чает: – Запомните какой-нибудь островок, 
где он находится, затем залезайте на 
дерево. Это кажется, что оно невысокое, 
а на самом деле метра в высоту хватает, 
чтобы сориентироваться.

Судя по старым картам, на террито-
рии Беларуси раньше было много озер. В 
современности же на этих местах кое-где 
образовались болота. Вот и здесь были 
озера, но постепенно они стали зарастать, 
заболачиваться. Сегодня «азяраўкаў» на 
болоте Мох всего восемь. На Ельне – 118.

Болото – это мой энергетик!
У Каси с сыновьями есть любимое 

дерево, на которое давно уже «проложен 
маршрут». Когда мальчишки были еще 
маленькими, туда часто залазили и смо-
трели, как с самолета, на окрестности… 
Представьте, какая здесь высота, если все 
болото – как на ладони! Такая красота, 
что дух захватывает.

– Родилась я неподалеку, в Перебродье, 
– рассказывает Кася. – Вышла замуж сюда, 
в Каменполье, вот уже 33 года мы живем 
с мужем… Смотрите, на сосне лосиные 
погрызы. Это они сосновой корой избавля-
ются от паразитов. Лось также лечится 
ландышем, вороньим глазом, волчьим лыком. 
А чтобы нейтрализовать ядовитое воз-
действие, лосю нужна осина, ива и рябина. 
Видите, как они «подстригают» лозу? Как 
будто умелый садовник поработал.

Витебский государственный уни-
верситет имени П.М.Машерова выдал 
Кассинии Казачёнок диплом об обуче-
нии на факультете физической культу-
ры и спорта, где указано, что она может 
работать «организатором спорта и туриз-
ма». И это диплом не ради галочки на 
бумаге, как часто бывает в нашей жизни. 
Кася – настоящий белорусский рейнджер, 
немного наивный, неискушенный, но все-
цело любящий свое родное болото Мох: 
«Это мой энергетик. Здесь я набираюсь 
сил – у природы!» И эту чистую, искрен-
нюю любовь к родным местам, родной 
природе Кася стремится передать всем 
нам, рядовым туристам, волей случая ока-
завшимся на болотной тропе вместе с ней.

Наталья ПЛЫТКЕВИЧ.
Фото Сергея ПЛЫТКЕВИЧА.

planetabelarus.by.



С В Е Т   I   М Ы http://www.nv-online.info55 15 ÂÅÐÀÑÍß 2020 ã.

 ФРГ отменит предостережение от поездок  
во все страны вне ЕС и Шенгенской зоны

С октября вместо общего предостережения от поездок вне Европы в ФРГ  
будет действовать дифференцированная система, основанная на оценках эпидемиологических рисков  

в отдельных странах.

Предостережение пра-
вительства Германии от 
совершения поездок в 
более чем 160 стран мира 
вне Европейского Союза 
и Шенгенской зоны, вве-
денное в начале пандемии 
коронавируса SARS-CoV-2, 
закончит действие 30 сен-
тября. С 1 октября в силу 

вступит дифференцирован-
ная система, основанная на 
оценках ситуации в отдель-
ных странах. Такое решение 
принял Кабинет министров 
Германии.

При этом новые прави-
ла практически ничего не 
изменят в возможностях 
жителей ФРГ путешество-

вать, заявила представитель 
МИД Германии. По всей 
вероятности, власти страны 
по-прежнему будут рекомен-
довать гражданам воздер-
жаться от поездок в страны 
и регионы, считающиеся 
зонами повышенного эпиде-
миологического риска, отме-
тила она.

Продление действия пре-
достережения для всех стран 
вне ЕС и Шенгенской зоны 
критиковали представи-
тели туристической отрас-
ли, поскольку в настоящий 
момент оно действует для 
более чем 80 процентов 
стран мира вне зависимо-
сти от акт уальной эпи-
демиологиче ской сит у-
ации. Дифференцирован-
ная оценка рисков прово-
дилась до сих пор лишь в 
отношении европейских 
стран.

На фоне распростране-
ния коронавируса 17 марта 
министр иностранных дел 
ФРГ Хайко Маас объявил 
о предостережении от поез-
док во все страны мира. В 
июне эти меры были смяг-
чены: отменили предосте-
режение от поездок в стра-
ны ЕС, Шенгенской зоны, 
Великобританию, Андорру, 
Сан-Марино, Монако и 
Ватикан.

Тестирование  
на коронавирус  
в аэропорту Гамбурга.

Бывший глава Volkswagen  
предстанет перед судом

Мартину Винтеркорну предъявили подозрение в коммерческом мошенничестве,  
совершенном по предварительному сговору.

Спустя почти пять лет 
после «дизельного скан-
дала», разгоревшегося 
вокруг автопроизводителя 
Volkswagen, земельный суд 
в Брауншвейге одобрил иск 
против бывшего руково-
дителя концерна Мартина 
Винтеркорна и еще четырех 
человек. Об этом в среду 9 
сентября сообщила судеб-
ная коллегия по уголовным 
делам.

Винтеркорну предъяв-
лено подозрение в коммер-
ческом мошенничестве, 
совершенном по предва-
рительному сговору. Как 
сообщили представители 
суда, существует высо-
кая вероятность обви-
нительного приговора. 
Аналогичное подозрение 
предъявлено четырем быв-
шим и по-прежнему рабо-
тающим в концерне сотруд-
никам.

В сентябре 2015 года 
руководство Volkswagen 

признало, что на несколь-
ких миллионах автомоби-
лей, проданных во всем 
мире, было установлено 
программное обеспечение, 
позволявшее манипулиро-
вать тестами на соответ-
ствие двигателей экологи-

ческим стандартам.
О своем желании полу-

чить от VW компенсации 
в рамках «дизельгейта» 
только в Германии заявили 
около 90 процентов автов-
ладельцев, пострадавших в 
результате манипуляций. 

Автопроизводитель сооб-
щил, что в рамках миро-
вого соглашения выплатит 
235 тысячам владельцев 
автомобилей в Германии 
компенсации на общую 
сумму в 750 миллионов 
евро.НА СВЯЗИ ВАШИНГТОН

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Их НРАВЫ

ОФИЦИАЛЬНО НОВОСТИ ГЕРМАНИИ

Венгрия, Польша, Словакия и Чехия 
предложат ввести безвизовый режим 

для белорусов

СЛЫШАЛИ?

Вишеградская группа 
(Венгрия, Польша, Словакия, 
Чехия) на предстоящем 
внеочередном саммите ЕС 
представит пакет поддерж-
ки белорусского народа. 
Об этом заявил в пятницу 
премьер-министр Польши 
Матеуш Моравецкий на 
пресс-конференции по ито-
гам встречи в Люблине глав 
правительств «четверки».

Внеочередной саммит ЕС 
состоится 24–25 сентября. 
Он созван для обсуждения 
экономических последствий 
пандемии и путей их пре-
одоления. На обсуждение 
также будет вынесен ряд 
острых международных 
вопросов, включая ситуа-
цию в Беларуси и кризис в 
Средиземном море между 
Кипром и Грецией с одной 
стороны и Турцией – с дру-
гой.

«Белорусскому народу мы 
хотим предложить проект 
экономического сотрудниче-
ства», – сказал он, пояснив, 
что речь идет в том числе о 
поддержке малых и средних 
фирм, об энергетической 
безопасности, сотрудниче-

стве в информационном и 
инфраструктурном секторах.

«Мы хотим предложить 
безвизовое перемещение для 
граждан Белоруссии», – доба-
вил Моравецкий. Как напом-
нил премьер, у Польши с 
Беларусью 418 километров 
общей границы.

«Этот пакет мы хоте-
ли бы представить во вре-
мя ближайшего саммита 
ЕС», – констатировал глава 
польского правительства. По 
словам Моравецкого, пре-
мьеры Вишеградской группы 
согласовали общую пози-
цию по ситуации в Беларуси. 
«Мы осуждаем все репрессии, 
жестокое отношение к демон-
странтам и протестующим. 
Призываем немедленно осво-
бодить политических заклю-
ченных», – сказал он.

П р е м ь е р - м и н и с т р 
Венгрии Виктор Орбан ска-
зал, что его страна всецело 
поддерживает польские дей-
ствия в отношении Беларуси. 
«Мы поддерживаем польский 
подход к делу. Нас радует, 
что премьер Моравецкий 
предложил стратегический 
план для Беларуси. Права 

человека и демократия важ-
ны, но нам нужен страте-
гический подход. И Польша 
идет в этом направлении», 
– сказал он.

«Польша в белорусском 
вопросе играет ведущую 
роль», – считает премьер-
министр Словакии Игор 
Матович. «Польское предло-
жение – это стратегический 
подход», – добавил он.

Тем временем МИД 
Латвии сообщил о выдаче 
жителям Беларуси 57 виз 
из-за угрозы преследования.

Латвия также продолжа-
ет рассматривать прошения 
о предоставлении полити-
ческого убежища, которые 
подали граждане Беларуси. 
Как пояснил министр ино-
странных дел балтийско-
го государства Эдгарс 
Ринкевичс, правитель-
ство Латвии выделило уже 
200 тысяч евро на лечение 
пострадавших участников 
акций протеста в Беларуси 
в медицинских учреждениях 
этой страны Балтии, а также 
на поддержку журналистов 
и различных групп белорус-
ского общества.

Госдеп США отверг обвинения в 
управлении белорусской оппозицией

Первый заместитель госсекретаря 
США Стивен Биган от имени Госдепа 
отверг обвинения в управлении бело-
русскими протестами. По словам 
дипломата, протесты свидетельству-
ют о том, что народ Беларуси высту-
пает против президента Александра 
Лукашенко.

«Мы не собираемся управлять 
оппозицией или контролировать ее. 
Действительно, это не наше дело», – 
приводит агентство слова Бигана.

Политик также подчеркнул, что 

протесты – свидетельство того, что 
народ Беларуси отвергает Лукашенко, 
которого не поддерживают и росси-
яне. В связи с этим он призвал рос-
сийскую сторону поддержать борьбу с 
бессменным президентом Беларуси и 
указал, что бывшая советская респу-
блика – не поле для соревнования 
США и России.

9 сентября в парламенте Беларуси 
заявили, что отношения со странами, 
которые поддерживают белорусские 
протесты, могут быть подвергнуты 

пересмотру. До этого в августе гла-
ва страны сказал, что Запад откры-
то финансирует массовые протесты в 
стране.

После президентских выборов в 
Беларуси, на которых, по данным ЦИК, 
Лукашенко набрал 80 процентов голо-
сов, начались массовые акции протеста. 
Демонстранты требуют отставки пре-
зидента страны и проведения честных 
выборов, произошли столкновения с 
силовиками, в ходе которых пострада-
ли десятки людей.

Деньги на ветер
Хрустальные вазы, мрамор и золотые троны: как принцы и миллиардеры 

отдыхают в частных самолетах
Большинство граждан 

из-за коронавируса и думать 
забыли о путешествиях за 
рубеж. И дело не столько в 
финансовом кризисе, сколь-
ко в отсутствии возможно-
сти перемещаться при закры-
тых границах. Многие лиши-
лись долгожданного отпуска 
по системе «все включено», 
кто-то отказался от давно 
запланированного похода в 
горы, а некоторым пришлось 
отложить на 
неопределенное 
время свадебное 
путешествие.

Тем не менее 
эта печальная 
участь постигла 
не всех. В самый 
разгар панде-
мии богатые 
п у т е ш е с т в е н -
ники стаями 
покидали родную страну на 
частных самолетах, невзирая 
на запреты и ограничения. 
По данным Reuters, в мае 
частота перелетов супер-
джетов между Россией и 
Европой выросла почти 
в два раза по сравнению 
с апрелем. Как рассказа-
ла представительница 
Jet Partners Маргарита 
Ломакина ,  пережидать 
пандемию состоятельные 
туристы предпочитали на 
испанских курортах – в 
Марбелье, Жироне, Малаге и 
Сарагосе.

И если раньше перепла-
чивающие за перевес и опаз-
дывающие на рейс пассажи-
ры эконом-класса смотрели 
на владельцев личных само-
летов с легким раздражени-
ем, то во время коронави-
руса зависть к ним выросла 
в разы. Что на самом деле 
происходит внутри воздуш-
ных судов, принадлежащих 
миллионерам, и чем они 
отличаются от простых пас-
сажирских лайнеров?

Вот как выглядит пусть 
не самое дорогое, зато новей-

шее изобретение корпора-
ции Gulfstream – модель G700, 
которая заявлена как круп-
нейший бизнес-джет в мире. 
По заверениям производите-
ля, у частного самолета самый 
широкий, длинный и высокий 
салон, способный вместить 
19 пассажиров в сидячем и 
10 – в лежачем положении. 
Внутри расположена столовая 
на шесть мест, которая может 
служить не только обеденным 
местом, но и конференц-залом 
для переговоров.

Помимо этого, G700 
оснащен циркадной систе-
мой освещения, поддер-
живающей биологические 
ритмы человека и имитиру-
ющей закат и рассвет, мягки-
ми просторными креслами, 
которые могут превращать-
ся в полноценную кровать, 
и спальней с гардеробом и 
душевой.

Диетологи 
озвучили 
жесткие 
правила 

употребления 
шоколада

Роспотребнадзор выпу-
стил официальные рекомен-
дации по потреблению шоко-
лада. Взрослый здоровый 
человек может употреблять не 
более 50 граммов шоколада за 
один прием и не более двух 
раз в неделю.

Детям до трех лет есть 
шоколад категорически не 
рекомендуется. По мнению 
экспертов, шоколад не при-
несет никакой пользы. Более 
того, если желудок не под-
готовлен, это будет слишком 
тяжелой пищей. Диетологи 
разрешают с пяти-шести лет 
съедать до 20 граммов шоко-
лада не более двух раз в неде-
лю.

В целом эксперты призна-
ют, что в умеренных количе-
ствах шоколад полезен. Он 
способен увеличить показа-
тели работоспособности, кон-
центрации внимания, про-
стимулировать умственную 
деятельность. Шоколад содер-
жит в себе антиоксиданты, 
тормозящие старение и укре-
пляющие иммунитет. Но опа-
сен шоколад обилием сахара и 
жира, что делает его вредным 
для людей, контролирующих 
вес или имеющих повышен-
ный риск заболевания сахар-
ным диабетом.

НА ЗАМЕТКУ

Пандемию 
коронавируса 

обвинили 
в увеличении 
числа людей  
с ожирением
ООН выступила с офи-

циальным заявлением: мир 
может столкнуться с глобаль-
ной пандемией ожирения. В 
частности, избыточный вес 
представляет серьезную угрозу 
для жителей развитых стран. 
Причина такова: пандемия 
коронавируса многих лишила 
доходов, что заставляет людей 
экономить на здоровом пита-
нии.

Согласно последним 
данным, 3 миллиарда чело-
век сегодня не могут позво-
лить себе здоровое питание. 
Вследствие роста показателей 
ожирения, предсказывают 
эксперты, в следующие 10 лет 
расходы на здравоохранение 
могут увеличиться на 1,3 трил-
лиона долларов в год.

Кстати, в прошлом году 
Росстат установил: более 50% 
россиян предрасположены 
к набору избыточной массы 
тела. Этот вывод сделан по 
итогу анализа рациона росси-
ян, проведенного в прошлом 
году. Эксперты опросили око-
ло 100.000 человек, интере-
суясь образом жизни, состо-
янием здоровья, наличием 
связанных с питанием заболе-
ваний, рационом. Плюс – спе-
циалисты замеряли вес и рост 
респондентов.

Оказалось, ожирение пер-
вой, второй и третьей степе-
ней в стране присутствует у 
17,8% мужчин и 24,5% жен-
щин. Избыточная масса тела 
была зафиксирована у 46,9% 
мужчин и 34,7% женщин. 
Норма – лишь у 34% мужчин 
и 38,1% женщин. Общая энер-
гетическая ценность средне-
суточного рациона составила 
3031 килокалорию у мужчин и 
2225,5 килокалории у женщин. 
Львиная доля приходилась на 
углеводы и жиры.

При этом для 95,4% еже-
дневный рацион не вызывал 
особых трудностей (но толь-
ко 51,7% могут позволить себе 
«еду, которую хотят»). 83% рос-
сиян считают, что качество и 
характер их питания улучши-
лись или не изменились. 46% 
уверены: состояние их здоро-
вья хорошее. Еще 45% назвали 
его удовлетворительным. Хотя 
у 42,3% были заболевания, свя-
занные с питанием.

Российские ученые нашли способ 
обойтись без аппаратов ИВЛ  
при лечении коронавируса

В Коми на базе республиканской больницы 
прошли испытания нового метода лечения коро-
навирусной инфекции. После ингаляций гелий-
кислородными смесями (ГКС), нагретыми до 
высокой температуры, только одному из пяти-
десяти пациентов потребовалась искусственная 
вентиляция легких (ИВЛ), передает ТАСС.

Президент Российского научного обще-
ства иммунологов, научный руководитель 
Института иммунологии и физиологии УрО 
РАН, академик РАН Валерий Черешнев отме-

тил, что все 50 тяжелобольных пациентов, при-
нимавших участие в исследовании, выжили. По 
его словам, при применении ингаляций гелий-
кислородными смесями помощь аппаратов 
ИВЛ требуется только в 2 процентах случаев.

В своем докладе «Эпидемия COVID-19: про-
блемы, решения, перспективы» Черешнев сооб-
щил, что ингаляции нагретыми до высокой темпе-
ратуры гелий-кислородными смесями уменьша-
ют тяжесть течения коронавирусной инфекции. 
Гелий позволяет без нег ативных последствий 
для организма нагревать смесь до 100 градусов 
и проводит кислород до альвеол. При высокой 
температуре коронавирус погибает.

Черешнев рассказал, что аппараты, которые 
изначально применяли для таких ингаляций, 
пришлось усовершенствовать. Микробиологи 
обнаружили, что в выдыхаемом воздухе нахо-
дятся и живые, и мертвые вирусы, таким обра-
зом получался «механизм самозаражения». 
Тогда ученые решили сделать аппарат с раз-
дельными системами вдыхаемого и выдыхаемо-
го воздуха.
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Владимир ШИЕНОК, 
 доктор юридических наук, профессор, полковник милиции в отставке:

«Петля расплаты будет теперь всегда  
сжимать их душу»

Якая ганьба для беларускіх улад: 

МОРАЛЬ И ПРАВО

Сегодня мы стали свидетелями 
настоящей государственной ката-
строфы: с самого высокого разре-
шения в обществе последователь-
но разрушаются мораль и право, а 
значит, разрушается основа госу-
дарства. Вот как эти процессы 
комментирует известный специ-
алист в области юриспруденции.

– Владимир Петрович, вы пер-
вый из правоведов призвали сво-
их коллег высказаться в публич-
ном пространстве по поводу 
социально-правовой ситуации в 
стране с профессиональной точ-
ки зрения. Кто-нибудь ответил на 
ваш призыв?

– В личном общении меня под-
держало большинство. Но публич-
но свою точку зрения обнародова-
ли только два-три человека. Я имею 
в виду ученых-юристов. Этого, я 
считаю, недостаточно. Общая оцен-
ка правовой ситуации, творимого 
беззакония для общества сейчас 
очень важна. Я тоже, конечно, мог 
бы молчать, меня никто не застав-
лял говорить. Но как мне потом 
жить? И что говорить близким? И 
что теперь говорить детям о любви 
к родине?

– А вот почему, как вы дума-
ете, молчит профессор БГУ Елена 
Федоровна Довгань, которая 
недавно получила статус спец-
докладчика по правам человека 
ООН по негативному влиянию 
односторонних мер на права чело-
века? Кто, как не она, видящая 
творящееся беззаконие в стране, 
должна первой забить тревогу?

– А вы у нее лучше спросите…
– Тогда к фактам. Как с право-

вой точки зрения прокомменти-
ровать, например, выступления 
пресс-секретаря МВД о человеке в 
форме, который разбивает витри-
ну минского кафе (и есть четкое 
видео!)? А Ольга Чемоданова 
утверждает, что это сделали обку-
рившиеся протестанты. Она что, 
не верит своим глазам? Ведь все 
увидели, как по-бандитски дей-
ствовал начальник ГУБОПиК 
Николай Карпенков.

– Очень просто: идет инфор-
мационная война. Вам показывают 
белое, а говорят, что это черное. И 

делают это триста раз… Данные 
закономерности лежат в основе 
разных методик, например, гипно-
суггестивной терапии, гипноза и 
других.

– А как же человеческая 
мораль, человеческая позиция у 
руководителей МВД?

– Бог судья и Караеву, и 
Чемодановой, и прочим руководи-
телям и исполнителям – людям с 
низкими моральными качествами.

– То есть они знают, что транс-
лируют ложь? Но как они живут 
потом, когда дома снимают мун-
дир? Неужели человек так безна-
казанно может переходить с одно-

го берега на другой? Чем такие 
люди подкрепляют свою совесть 
– не только ведь высокой зарпла-
той?

– Каждый человек знает, ког-
да поступает плохо. Каждый! И 
последствия их действий вернутся 
им сполна. Так работает закон кар-
мы. Каждый творит свою судьбу 
сам. Все ответят. Причем за тяжкие 
преступления род человека несет 
кармическую ответственность до 
седьмого колена. 

Вот бойцы подразделений типа 
ОМОНа: они одеты в форму, лицо 
закрыто, и у них есть иллюзия ано-
нимности, неприкосновенности, 

вседозволенности – никого ведь из 
них до сих пор не наказали за тво-
римое беззаконие. Людям в форме 
теперь дали добро нарушать закон, 
для того чтобы нейтрализовать 
протестные выступления. И они 
творят все, что хотят. Идет насто-
ящее искушение властью. Плюс, я 
уверен, им дают солидные мате-
риальные компенсации, стимулы: 
квартиры, кредиты, погоны, пре-
мии. А другая сторона этой ситу-
ации – страх. Им говорят: если 
вы не задушите протест в зароды-
ше, другие люди придут к власти 
и лишат вас всех благ. На этом, 
собственно, и основано управле-
ние в МВД и не только: страх и 
искушение. Но, конечно, все, кто 
нарушал закон, рано или поздно 
понесут уголовную и иную ответ-
ственность.

– Как подбираются люди в 
ОМОН? Вы знакомы с этой систе-
мой?

– Знаком. В первую очередь 
берут физически сильных.

– А моральными качествами 
человека при отборе руководству-
ются?

– К сожалению, в органах МВД 
мораль отошла сейчас на сотый 
план. На нее просто не обраща-
ют внимания. Большого ума ото-
бранным для службы в ОМОНе, 
конечно, не надо. Потому что ум 
подразумевает анализ, сомнение 
– а это автоматически «не годен». 
Вот агрессивный – обязательно. 
Вот беспринципный – тоже плюс. 
А если человек склонен прислуши-

ваться к морали (к зову совести) 
– зачем он в тех рядах нужен? Он 
должен ориентироваться главным 
образом на свои эгоистические 
устремления: удовлетворение жела-
ний, упоение властью, бездумное 
выполнение приказов.

– А как в реальности отда-
ются такие бесчеловечные при-
казы? Накануне «спецоперации» 
командиры что, так и говорят 
своим подчиненным: «Делайте 
все, что хотите»?

– Устные приказы, думаю, – да. 
Не письменно, конечно.

– Но я не понимаю, зачем бить 
человека, который уже задержан 
и повален ниц, лежит у твоих ног? 
Зачем?!

– Ну, силовиков специально 
подготовили для этого: «Перед 
вами – наркоманы и предатели!» 
Сейчас в обществе все повернуто 
с ног на голову: те, кто хочет сле-
довать букве закона, объявляются 
предателями. Кто закон грубо нару-
шает – они молодцы. И это самая 
главная проблема на сегодняшний 
день, ее всем нам требуется твердо 
осознать: закона сейчас нет, осно-
ва правовой системы государства 
разрушена. А значит, разрушено 
государство. Фундамент уже весь в 
трещинах, люди не верят милиции, 
не хотят обращаться за помощью в 
органы. Сколько сейчас было слу-
чаев, когда родственники искали 
своих пропавших членов семьи, а в 
результате задерживали их самих?!

– Однажды на улице проте-
стующим ведь удалось сорвать 

маску с милиционера (или как его 
назвать?)… И как он испугался!

– Да, у человека случился 
шок! Он рефлекторно закрывал 
лицо руками, он ощутил, похо-
же, дикий страх – боязнь иденти-
фикации. Но в настоящее время 
установить списки подразделе-
ний, участвовавших в беззаконии, 
– элементарное дело. Это прежде 
всего вопрос политической воли 
и времени. И она рано или поздно 
будет проявлена.

– И что нас ждет впереди?
– Идет колоссальная трансфор-

мация общества. Если бы мне неко-
торое время назад сказали, что в 
белорусском обществе будет такой 
подъем революционного мыш-
ления, гражданского сознания, я, 
наверное, скептически ухмыльнул-
ся бы. Но уровень общественного и 
индивидуального сознания совер-
шил огромный скачок. И это разви-
тие продолжается. Я как юрист уже 
давно понимал, что страна идет в 
тупик. Но основная масса людей до 
недавнего времени думала о дру-
гом. Где отдохнуть, как спокойно, 
комфортно устроиться в жизни... 
Зато сейчас все ушло на третий 
план. Декорации вдруг рухнули, 
и люди поняли, в каком аду они 
живут. Осознание произошло бук-
вально вмиг. Так что трансформа-
ция общества идет, и даже если 
перекроют интернет, люди ничего 
не забудут и ничего не простят. 
По-человечески не простят.

Елена МОЛОЧКО.

СУМНА!

У кожнай нацыі ёсць 
гістарычныя моманты, якія 
робяцца эпохастваральнымі. 
Учора быў такі дзень 
для беларускай культу-
ры: 14 верасня стогадовы 
юбілей адзначае Купалаўскі 
тэатр. У 1920 годзе ў гэты 
дзень спектаклем «Рысь» 
па аповесці Элізы Ажэшкі 
ўрачыста адкрыўся Беларускі 
дзяржаўны тэатр, спадкаем-
цам якога стаў Нацыянальны 
акадэмічны тэатр імя Янкі 
Купалы.

Заўсёды прытрым-
ліваючыся ідэалаў захавання 
нацыянальнага тэатраль-
нага мастацтва, купалаўцы 
фарміравалі брэнд белару-
скага тэатра, годна неслі ста-
тус нацыянальнай установы 
культуры. Дзякуючы люд-
зям, якія калісьці назвалі 
сябе купалаўцамі, белару-
ская драматургія і рэжысура, 
беларускае слова і акцёрскае 
майстэрства адукоўвалі і 
пашыралі кругагляд нашага 
народа.

Для беларускай куль-
туры Купалаўскі тэатр 
стаў сапраўды легендар-
най пляцоўкай. Менавіта ў 
будынку тэатра адбываліся 
падзеі, якія вызначылі жыц-
цё Беларусі на доўгі тэрмін: 

у ім праходзілі лёсавызна-
чальныя з’езды і пасяджэнні, 
а ў 1919 годзе была пры-
нята і першая Канстытуцыя 
БССР. Пазней у тым жа 
будынку ставіліся легендар-

ныя беларускія спектаклі 
– «Паўлінка», «Тутэйшыя», 
«Пінская шляхта» і іншыя. 
Фарміраваліся пакаленні 
і дынастыі купалаўцаў. 
Да дзейнасці тэатра 

спрычыніліся тыя белару-
сы, для якіх нацыянальная 
культура была найвялікшай 
каштоўнасцю. Глыбокі след 
у гісторыі тэатра пакінулі 
таленавітыя акцёры Глеб 

Глебаў, Стэфанія Станюта, 
Віктар Тарасаў; рэжысё-
ры Еўсцігней Міровіч, Леў 
Літвінаў, Валерый Раеўскі… 
Шмат гадоў Купалаўскаму 
тэатру аддалі вядомыя 

народныя і заслужаныя 
артысты, таленавітыя дзея-
чы тэатральнага мастацтва, 
патрыёты сваёй краіны.

Купалаўскі – брэнд бела-
рускай культуры. За сваю 
багатую гісторыю тэатр 
неаднойчы знаходзіўся ў 
віры лёсавызначальных 
падзей, аднак купалаўцы 
заўсёды з годнасцю і 
гонарам пераадольвалі 
л ю б ы я  ц я ж к а с ц і . 
Тэатр дзесяцігоддзямі 
фарміраваў моцны і воль-
ны дух, які стаў вызначаль-
най уласцівасцю нашай 
установы культуры.

Змяняюцца эпохі і 
людзі, палітычныя строі 
і рэжымы, а ідэалы тэатра 
імя Янкі Купалы застаюц-
ца нязменнымі. Дзякуючы 
Купалаўскаму, мы як нацыя 
ўносім у палітру све-
ту яскравы і непаўторны 
колер, бо цікавыя тым, 
што нас адрознівае, і тым, 
чым здольны дапоўніць 
і расквеціць сусветную 
культуру. Купалаўскі тэатр 

– гэта залаты фонд белару-
скай нацыі, зорка ў небе, 
якая ніколі не згасне.

100-годдз е  славу-
ты тэатр адзначае з 
з ачыненымі  дзвяры-
ма. Аднак немагчыма 
«зачыніць» памкненні 
людзей, якія смела назы-
ваюць сябе купалаўцамі, 
якія падзяляюць ідэалы 
беларускай культуры. За 
сваю 100-гадовую гісторыю 
тэатр перажыў мноства 
няпрос тых момантаў. 
Аднак ніводзін з іх не змог 
знішчыць дух Купалаўскага 
тэатра.

Нягледзячы на паважны 
ўзрост, тэатр застаецца чуй-
ным да творчых павеваў часу 
і па-ранейшаму з’яўляецца 
пляцоўкай абуджэння нацы-
янальнай самасвядомасці. 
Купалаўскі тэатр жыве, 
пакуль жывуць людзі, якія 
з гонарам называюць сябе 
купалаўцамі. Лепшае напе-
радзе!

Мікалай ЗАЯЦ,  
прэс-сакратар тэатра.

Купалаўскі тэатр адзначае  
сваё 100-годдзе  
з зачыненымі дзвярыма

Агульны здымак трупы.

Кадр з “Паўлiнкi”.
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П У Б Л I К А Ц Ы I

ЖАНЧЫНЫ З ЛЕГЕНДЫ

ВЯЛІКАЛІТОЎСКАЯ МАЦІ 
ІВАНА ГРОЗНАГА

ДЗВЕ ГАННЫ АДНАГО 
РАДЗІВІЛА

(Працяг. Пачатак у №№ 63-71.)
Вестка аб маючай быць жаніцьбе 

сына вялікага князя маскоўскага Івана 
Вялікага ледзь не ўзняла на дыбы 
ўсю маладую Русь. Чаму? Бо быць 
у ліку прэтэндэнтак і высокапасад-
ных жыхарак Масквы пажадалі сотні 
расійскіх дзяўчат. Бацькі гэтых мрой-
ных ахвотніц увайсці ў вялікакняскі 
палац таксама загарэліся жаданнем 
наблізіцца да галоўнага дзяржаўнага 
дома. Ці мо найперш бацькі, а не іхнія 
далёкія ад палітыкі дочкі? Уяўляеце, 
што тут пачалося?

Заварыла ж усю гэтую кашу жадан-
не вялікакняскай маскоўскай сям’і 
выбраць сыну нявесту. Ды не цішком, 
а публічна, прынародна. І абавяз-
кова – з вялікай колькасці найлеп-
шых дзяўчат. Спачатку наважваліся 
сабраць у Маскве не толькі расійскіх, а 
і еўрапейскіх прыгажунь. Але ўрэшце 
перадумалі: абыдземся сваімі. А каб 
выбар быў справядлівы і дастойны, 
запрасілі ў княжы двор ажно… 1500 
дзяўчат. Іншыя, праўда, называюць 
лічбу 500. Чым не звыклы сёння кон-
курс прыгажосці? І калі? Ажно ў 1505 
годзе. Ахвотніц на перамогу было 
шмат. Ды і змагацца было за што. 
Аднак толькі 10 лепшых выйшлі ў 
фінал. Праўда, гэтая прыдумка – не 
расійская звычка. Падобная практыка 
існавала ў Візантыі ажно з VІІІ ста-
годдзя. На Русь гэты звычай прыйшоў 
у ХVІ стагоддзі разам з жонкай Івана 
Вялікага – прадстаўніцай знакамітай 
імператарскай візантыйскай дынастыі 
Соф’яй Палеалог.

У Маскву прыехалі сотні дзяўчат 
самых розных саслоўяў. Тут у любога 
вочы разбягуцца, галава закруціцца, 
пачуцці зашкальваць пачнуць. І як у 
такім стане зрабіць правільны выбар? 
Песімісты не памыліліся. Так яно 
ўрэшце і атрымалася: з вялікай хмары 
аказаўся малы дождж. Не пашэнціла 
Васілю з прыгажуняй…

А пакуль што цешыўся бацька 
княжыча – вялікі князь маскоўскі 
Іван ІІІ Васільевіч, альбо, як яшчэ яго 
называлі, Іван Вялікі. Ва ўсіх спра-
вах прывык ён дзейнічаць няспешна, 
разважна, але надзейна. Так, думаў, 
будзе і з жонкай для сына. Ёсць з каго 
выбіраць. Выбралі. Спадарожніцай 
26-гадовага Васіля стала прадстаўніца 
маскоўскага баярскага роду 
Сабуравых. 15-гадовая Саламонія 
Юр’еўна 4 верасня 1505 года павян-
чалася з Васілём. Народ з хітрынкай 
назіраў, што дасць маладым гэткі 
публічны выбар. А тыя ажно 20 
гадоў чакалі свайго паўнавартаснага 
сямейнага шчасця – нараджэн-
ня моцна жаданых для Васіля дзя-
цей, лепей за ўсё сына. Спадзяванні 
мужа аказаліся марнымі, не магла 
нарадзіць Саламонія. Пераадолеўшы 
ўсе рагаціны і перашкоды, бо нават 
царква забараняла падобныя дзеянні, 
вялікі князь маскоўскі і ўладзімірскі, 
Усяе Русі самадзержац Васіль ІІІ 
дабіўся разводу. Саламонія стала пер-
шай вялікакняскай жонкай, якую 29 
лістапада 1525 года прымусова саслалі 
ў манастыр, назваўшы Соф’яй. У 
Суздальскім Пакроўскім манастыры 
яна і памерла ў 1542 годзе.

Развод патрабаваўся вялікаму кня-
зю Васілю Іванавічу, каб “вынікова” 
ажаніцца зноў, бо ўсё больш мацне-
ла неабходнасць мець сына, якому 
можна будзе перадаць уладны пасад. 
На гэты раз парада-конкурсу нявест 
не праводзілі. Мо таму, што не было 
ўжо на гэтым свеце ні Васілёвага 
бацькі, ні маці. Выбіраў сам Васіль. 21 
студзеня 1526 года 47-гадовы вялікі 
князь маскоўскі ва Успенскім сабо-
ры Крамля абвянчаўся з 18-гадовай 
Аленай Глінскай. Іншаземкай, бо з 
зямлі вялікалітоўскай. Праўда, прыго-
жая, вельмі прыгожая, маладая, высо-
кая ростам, мае еўрапейскія звычкі. 
Ведае не адну замежную мову. Валодае 
пачуццём гумару. Зайздросная няве-
ста.

Ці не з таго часу ў рускія казкі 
трывала ўвайшоў выраз “Елена 
Прекрасная”? Мо ад Глінскай пайшоў? 
Не толькі імя супадае – Алена, але і 
сама жаночая прыгажосць з’яўляецца 

вызначальнай. Усё гэта выгадна вылу-
чала яе, чужаземку, з грона рускіх 
ахвотніц на высокі пасад. Сведчаць, 
што жонка станоўча ўплывала 
на мужа, які ахвотна далучаў да 
еўрапейскіх традыцый свой двор. 
Больш як за паўтара стагоддзя 
да таго, як расійскі самадзержац 
Пётр І пачаў барацьбу з баярскімі 
бародамі, Алена прапанавала мужу 
збрыць бараду, што на той час было 
вельмі смелым крокам. Як засведчылі 
сучаснікі, жаданне спадабацца жонцы 
было такое вялікае, што згадзіўся, не 
запярэчыў Васіль, хоць і характар яго, 
згодна з перакладам з грэцкай мовы, 
азначаў “уладар”, “кароль”, “той, хто 
на царстве”. Ды зразумела Алена, што 
акрамя гэтых адзнак імя Васіль яшчэ 
і радаснае, вясёлае, гучнае, імя, якое 
прыносіць удачу.

Аднак не ўсе з акружэння 
вялікага князя прынялі ягоны выбар 
на карысць Алены. Некаторыя нават 
абвінавачвалі ў здзеку з Саламоніі 
Сабуравай, бо пайшла чутка, што 
тая ў манастыры нарадзіла сына. А 
каб адпомсціць сваім крыўдзіцелям, 
яна, кажуць, пракляла не толькі 
Васіля з Аленаю, але і ўвесь род 
Глінскіх. Ці праўда гэта, то загад-
ка аказалася неразгаданай, але ж 
лёс Алены сапраўды не быў бясх-
марны. Неўзабаве і над маладой 
Васілёвай жонкай навісла тая ж 
небяспека – апынуцца ў манасты-
ры. Бо чатыры гады аднасямейнікі 
жылі бяздзетнымі. Жаданне мець 
спадчынніка было такім моцным, 
што абое горача маліліся, прасілі 
Божага спрыяння. З гэтай наго-
ды нават манастыры наведвалі. У 
1528 годзе Васіль і Алена пабывалі 
не толькі ў бліжэйшых да Масквы 
манастырах, а нават у далёкіх Спаса-
Прылуцкім і Кірыла-Белаазёрскім. А 
ва ўсіх цэрквах дзяржавы маліліся за 
нараджэнне ў вялікага князя Васіля 
спадчынніка. На вышынях пачулі 
іхнюю малітву.

Дзень 25 жніўня 1530 года стаў 
сапраўды вялікім. Найперш для сям’і. 
Аказалася, не толькі. Вызначальным 
для Масквы, важным для ўсёй Русі. У 
высокапасадных бацькоў у іхнім сяле 
Каломенскае нарадзіўся першынец – 
будучы першы расійскі цар Іван, той 
самы, якога народ і палітыкі наза-
вуць пазней Грозным. У Рурыкавіча 
Васіля ІІІ Іванавіча, якому на той час 
было больш за 50 гадоў, і 22-гадовай 
вялікалітоўскай Алены з роду князёў 
Глінскіх, які меў татарскія карані і, 
кажуць, вёў сваё паходжанне ажно ад 
Мамая.

Летапісцы засведчылі, што сама 
прырода вельмі ж гучна адрэагавала 
на гэтую падзею – у дзень нараджэн-
ня Івана па ўсёй Русі грукатаў незвы-
чайна моцны гром, безупынку рвалі 
неба магутныя маланкі. Ці не было 
гэта своеасаблівым папярэджаннем 

людзям аб характары будучага самад-
зержца расійскага? Ды і само імя Іван 
мела сімвалічнае значэнне. Асабліва 
ў гэтым выпадку. Лічылася, што 
старажытнаяўрэйскае імя Іван азна-
чае “Бог злітаваўся”, “Бог памілаваў”, 
“дар Божы”.

А ў 1532 годзе ў сям’і Васіля і 
Алены нарадзіўся другі сын, яко-
га назвалі Юрыем. Ды не лёсіла яму. 
Як лічаць гісторыкі, быў ён малога 
розуму, меў слабое здароўе, праз тое 
і стаў толькі князем угліцкім. Зноў 
жа – ці не выбар лёсу на карысць 
адзінаўладнага ўзвышэння сына-пер-
шынца Івана, каб другі не ствараў яму 
ўладнай канкурэнцыі?

А як жа вялікалітоўская княж-
на апынулася ў Маскве, бо не на яе 
родных землях выбіраў вялікі князь 
маскоўскі сабе жонку? Алена – дач-
ка старасты берасцейскага, падстолія 
ВКЛ князя Васіля Львовіча Глінскага і 
Ганны, народжанай у Сербіі. Дзядзька 
Алены – вядомы за межамі Княства 
пераможца над татарамі ў бітве пад 
Клецкам у 1506 годзе маршалак двор-
ны літоўскі Міхаіл Глінскі. У 1508 год-
зе ён не паладзіў з каралём польскім 
Жыгімонтам, падняў супраць яго 
мяцеж, а пасля ўцёк з ВКЛ у Маскву. 
Разам з ім пайшлі і многія родзічы, 
якія падтрымалі мяцеж, у тым ліку 
бацька Алены. Вось бачыце, якія 
кульбіты бываюць у гісторыі: Глінскія 
ўцякалі ў Маскву, а крыху пазней 
князь Курбскі, які служыў у Івана 
Грознага і быў асабліва набліжаны да 
яго, уцёк ад сына Васіля і Алены ў 
Вялікае Княства Літоўскае.

Амбітны і неўтаймоўны Міхаіл 
Глінскі не знайшоў паразумення і з 
маскоўскім князем Васілём ІІІ, а за 
гэта вядома што бывае. І апынуўся 
Міхаіл у турме. Праз год пасля шлю-
бу з Васілём Алена дабілася вызва-
лення дзядзькі. Ды не ладзіліся ў 
яго справы. Цяпер ужо з Аленай – 
сутыкнуліся два моцныя характары. 
Перамог жаночы. Міхаіл зноў трапіў 
у турму. І гэта нягледзячы на тое, што 
яго ў ліку іншых Васіль назваў апеку-
ном свайго малалетняга сына Івана, 
будучага цара. На гэты раз Міхаіл 
быў зняволены па загадзе роднай 
пляменніцы. Мо каб не ўплываў на 
малалетняга Івана сваім характарам 
і паводзінамі? А гэта аказалася горай 
за вялікакняскую вязніцу. Ніякія 
спробы вызваліцца не мелі поспеху. 
Расчуліць альбо ўгаварыць Алену не 
ўдавалася. Прасядзеўшы ў турме 13 
гадоў, у 1534 годзе Міхаіл Глінскі ў 
турме ж і памёр.

Алена Глінская была першай 
з ліку замежных жанчын (хіба 
што пасля вялікай княгіні Вольгі 
і Соф’і Вітаўтаўны), якая стала на 
чале Вялікага княства Маскоўскага. 
Адбылося гэта пасля смерці 3 снеж-
ня 1533 года яе мужа вялікага князя 
маскоўскага Васіля ІІІ, якога згодна 

са звычаем аб’явілі манахам Варламам 
і пахавалі ў Архангельскім саборы 
Крамля.

Відаць, паміж мужам і жонкай 
акрамя дзяржаўных інтарэсаў і праўда 
было шчырае каханне. Гісторыкі 
засведчылі цікавыя назіранні іхніх 
узаемаадносін падчас нечаканай хва-
робы Васіля і хуткага ягонага сыходу 
ў іншы свет. У “Аповесці пра хваробу 
і смерць Васіля ІІІ” сказана: “Тогда 
князь великий послал за великой кня-
гиней… Великая княгиня билась и 
горько плакала, а слезы так и текли 
из ее глаз непрестанно, как из мно-
говодного источника. Много тогда 
было слез, все люди плакали и рыдали. 
Князь же великий утешал ее, говоря 
ей: “Жена, перестань, не плачь! Мне 
легче стало, не болит у меня ничего, 
благодарю Бога”, ведь князь великий 
уже не чувствовал себя. И на корот-
кое время успокоил ее князь великий, 
и перестала плакать великая княги-
ня. И стала говорить великая княги-
ня: “Государь князь великий! На кого 
меня оставляешь и кому, государь, 
детей поручаешь?” Князь же великий, 
отвечая, сказал: “Я благословил сына 
своего Ивана государством – великим 
княжением, и тебе написал в своей 
духовной грамоте так, как писалось 
в прежних духовных грамотах отцов 
наших и прародителей, по обычаю, 
как и прежним великим княгиням…” 
Преставился князь великий Василий 
Иванович всея Руси, нареченный в 
монашестве Варлаамом, в год 7072 
(1533) месяца декабря в третий день, 
со среды на четверг, в двенадцать 
часов ночи, накануне Варвариного 
дня… И когда вынесли его на площадь, 
как будто земля застонала: от слез и 
рыданий народа не было слышно зво-
ну колокольного. Великую же княгиню 
Елену несли из ее покоев…”

Са згоды Васіля апекунамі мала-
летняга Івана прызначылі Міхаіла 
Глінскага, Міхаіла Тучкова, Івана 
Шуйскага і іншых – усяго сямё-
ра высокапасаднікаў. Ды не вытры-
мала гэтага Алена, не ў яе звычках 
падпарадкоўвацца ніжэйшым за 
сябе. Неўзабаве яна рашуча адхіліла 
ад апякунскіх абавязкаў усіх. Гэты 
крок сучаснікі Алены, якая стала 
адзінай рэгентшай, назвалі ледзь не 
дзяржаўным пераваротам, бо ў Маскве 
падобнай традыцыі не існавала. Такі 
выпад палічылі праявай “літоўскага” 
характару княгіні. На яе плечы лёг 
увесь цяжар кіраўніцтва рускай дзяр-
жавай. Адной, самастойна. І яна з 
гэтым спраўлялася. Паступова далу-
чала да сваіх высокапасадных спраў 
сына – хай прывыкае Іван, хай вучыц-
ца кіраваць.

З часам, з набыццём вопыту, у 
выніку разумнага вырашэння многіх 
складаных спраў лідарская роля 
Алены толькі ўзрастала. Без вагання 
моцнай рукой яна распраўлялася з 

баярскімі змовамі. Вялікай заслугай 
было правядзенне грашовай рэформы, 
што станоўча паўплывала на развіццё 
эканомікі. Пры ёй пачаў працаваць 
першы на Русі казённы Манетны двор, 
з’явілася капейка – назва паходзіла ад 
выявы на манеце кап’яносца ў вобра-
зе вялікага князя. Шмат зрабіла Алена 
для ўмацавання абараназдольнасці 
рускай зямлі – абнаўляла і ўзводзіла 
новыя крэпасці, мадэрнізавала армію, 
адбудоўвала пасля пажараў многія 
гарады. Новая Кітайгародская крапас-
ная сцяна ў Маскве супраць набегаў 
крымскіх татар таксама паўстала пры 
ёй – пачатак будаўніцтва адносіцца да 
1534 года.

Вялікая княгіня маскоўская пака-
зала сябе здольным арганізатарам і 
бескампрамісным чалавекам, часам 
нават залішне жорсткім. Ці не адсюль 
вытокі характару будучага расійскага 
самадзержца Івана Грознага? Дарэчы, 
і бацька ягоны вялікі князь маскоўскі 
Васіль, улада якога практычна была 
бязмежнай, таксама меў характар не 
залаты, не цярпеў пярэчанняў, рашу-
ча караў нязгоднікаў. Акрамя таго, 
дзіцячыя і юнацкія вочы Івана бачылі 
пастаянную барацьбу і непатрэбную 
валтузню вакол трона. Змовы, забой-
ствы, нагаворы, падазрэнні, інтрыгі 
– усё гэта не радавала Івана, не спры-
яла яму набірацца спагадлівасці і 
памяркоўнасці. Хутчэй наадварот. А 
калі малалетнім застаўся зусім без 
бацькоў, спазнаў не толькі сум, а і 
натуральныя здзекі, за што пазней 
вінаватым і бязвінным адпомсціў 
з каптуром. Пра ягоныя паводзіны 
дагэтуль спрачаюцца гісторыкі. Адны 
ўзвялічваюць Грознага за карысныя 
справы для рускай зямлі, іншыя без-
апеляцыйна называюць дэспатам 
і тыранам. Так, Іван Грозны за час 
свайго царавання натварыў такога і 
столькі, што нават самыя ўедлівыя 
даследчыкі дагэтуль не могуць 
прыйсці да згоды, якой мерай усё гэта 
мераць, якімі ацэнкамі цаніць…

Ягоная маці мусіла пэўным чынам 
рэагаваць на падзеі вакол трона, 
выносіць свае рашэнні і прысуды, 
мець цвёрдую руку, каб не аслабе-
ла дзяржава руская. Алена рашуча 
ўмешвалася і ў міжнародныя спра-
вы, умела адстойвала свае інтарэсы, 
праяўляла наступальнасць у скла-
даных сітуацыях. І да яе прыходзіў 
поспех. Яна навучылася дабівацца 
свайго. Напрыклад, змусіла караля 
польскага Жыгімонта І Старога заклю-
чыць выгадны для рускай дзяржавы 
мір. Здолела разабрацца з Лівоніяй і 
Малдовай на рускую карысць.

Аднак, паколькі характар у яе быў 
не залаты, а нораў мела надта круты, 
дзяржаўнае жыццё ўдовай княгіні не 
было бясхмарным. Мо каб кампен-
саваць складанасці і непамыснасці, 
Алена займела свайго фавары-
та. Ім стаў Іван Фёдаравіч Аўчына-

Целяпнёў-Абаленскі, які яшчэ пры 
Васілі ІІІ атрымаў ад яго чын старэй-
шага баярына Думы. Упартым аказаўся 
Абаленскі – часта навязваў княгіні 
сваю волю. І не толькі ў сямейных 
справах, а і ў дзяржаўных. Гэта вельмі 
не падабалася дзядзьку Алены Міхаілу 
Глінскаму. Дарэчы, ён быў жана-
ты з Аленай Іванаўнай Целяпнёвай-
Абаленскай, стрыечнай пляменніцай 
Івана Фёдаравіча Аўчыны-Целяпнёва-
Абаленскага. Ды не звяртала Алена 
Васільеўна Глінская ніякай увагі на 
дзядзькавы амбіцыі, не прывыкла 
падпарадкоўвацца камусьці. А ён не 
жадаў прыслухоўвацца да рэальнай 
расійскай кіраўніцы, таму і сустрэў 
свой апошні дзень за кратамі вязніцы. 
За кратамі апынуліся і іншыя прызна-
чаныя Васілём ІІІ апекуны Івана, якія 
ігнаравалі думку Алены. Сваю жор-
сткасць у адносінах да многіх асоб 
з колішняга атачэння вялікага князя 
Алена тлумачыла клопатам аб абароне 
права сына на высокі пасад.

Некаторыя гісторыкі сцвярджа-
юць, што ў выніку гэтага Алена не 
карысталася надзейнай падтрымкай 
баяр – яны лічылі яе бязроднай. А 
вось у народзе, сведчаць адны, яе 
шанавалі. Праўда, іншыя гэтак жа 
настойліва імкнуцца даказаць адва-
ротнае. Вялікі расійскі вучоны Міхаіл 
Ламаносаў выказваўся наконт Алены 
вельмі станоўча. Ды праўда і тое, што 
Алена, выхаваная ў больш дэмакра-
тычных вялікалітоўскіх традыцыях, 
не была такой пакорлівай і паслухмя-
най, як звыкла праяўлялі сябе рускія 
жанчыны.

Памерла вялікая княгіня 
маскоўская Алена Глінская нечакана 
– 4 красавіка 1538 года (згадаем пра-
кляцце Сабуравай). Было ёй усяго 30 
гадоў. І, як мяркуюць найбольш дас-
ведчаныя, адышла не сваёй смерцю 
– дапамаглі атрутай пакрыўджаныя 
на яе баяры. Бо хварэць Алена пача-
ла яшчэ ў 1537 годзе, хоць ніводзін 
доктар не знаходзіў падстаў для 
бяды. Пайшла пагалоска, што 
Алену Васільеўну атруцілі Шуйскія. 
Падставы для такой высновы меліся 
важкія – пасля смерці Алены ўлада 
апынулася ў руках групы баяр на чале 
з Васілём Шуйскім. Аднак ці сапраўды 
была атручана Алена, на той час ніхто 
не меў пэўнасці. Калі ў 1994 годзе 
даследавалі яе рэшткі, выявілася, што 
ў целе маецца шмат ртуці. Але ці 
лекі гэта, ці атрута, то да праўдзівай 
праўды так і не дайшлі. Дарэчы, 
Шуйскія расправіліся з фаварытам 
Алены Васільеўны князем Аўчынай-
Целяпнёвым-Абаленскім. Праз 7 дзён 
пасля смерці Алены ён апынуўся ў 
турме, дзе неўзабаве і памёр.

Пахавалі маці Івана Грознага ў 
Вазнясенскім жаночым манастыры 
Крамля (згодна з традыцыяй княгіню 
аб’явілі манахіняй), дзе знаходзілі спа-
чын вялікія княгіні і царыцы. Сыну 
яе Івану на той час было 8 гадоў. 
Застаўся поўным сіратой. Ужо 5 гадоў 
лічыўся вялікім князем маскоўскім і 
ўсяе Русі. Да пасады першага цара і 
гаспадара ўсяе Русі заставалася яшчэ 
9 гадоў. А ўсяго на высокім пасадзе 
Іван ІV Васільевіч Грозны знаходзіўся 
больш за 50 гадоў (са сваіх 53, якія 
пражыў на гэтым свеце). Палову гэта-
га тэрміну Расія правяла ў ваенных 
баталіях. Дарэчы, пры жыцці Івана 
не называлі Грозным, адбылося гэта 
пазней, з падачы даследчыкаў рускай 
гісторыі.

І яшчэ адна дэталька. Падчас 
царавання Івана Грознага ў Масковіі 
запачаткавалася кнігадрукаванне. 
Сам цар выступіў непасрэдным яго 
арганізатарам. І што цікава, сваіх 
першадрукароў знайшоў ён на зем-
лях Вялікага Княства Літоўскага, 
на беларускіх землях. Імі сталі 
Іван Фёдараў (Федаровіч) і яго-
ны паплечнік Пётр Мсціславец з 
Мсціслава, якія ў 1564 годзе выдалі 
першую кнігу “Апостал”. Але гэта 
было на 47 гадоў пазней за першую 
друкаваную на старабеларускай мове 
кнігу “Псалтыр”, выдадзеную ў Празе 
ў 1517 годзе Францыскам Скарынай.

(Працяг будзе.)
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К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02 0 106 ад 0.04.2004. 22001 , Мінск, пр-т Незалежнасці, 79 1. Падпiса-
на ў друк 1 .05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi:  Мiнск, вул. нгельса, а. 
Прыёмная: тэл. факс 7  - -7 . 

экламны аддзел 7  - - .
i i i .  

: . - i .i  

ШАхМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

З  ПЕРШЫх  ВУСНА

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

 мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распав ў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «с ння не варта апускаць рукі».

ФУТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
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першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі о а а а на.
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Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫх УСТ ДУхО НАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

рацяг. ачатак у  3- 2.
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ПРИН ЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТ ОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Отпечатано в АО «Прайм Принт Москва», 
141707,МО, г.Долгопрудный, Лихачевский пр-д, 5В. Падпiса на ў друк 14.09.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  
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КРЫЖАВАНКА

ИЗ ПЕРВЫх УСТ

ПАЗІЦЫЯ «Лес на грыбы  
не скупіцца»

Па гарызанталі: 1.Невялікі клён. 
Лічылася, што гэтае дрэва прыносіць шчасце 
і каханне. 6.У верасні … просіць восень у госці 
(прык.). 11.Сукупнасць мерапрыемстваў па 
арганізацыі і вядзенні лясной гаспадаркі. 
12.Работнік апарату. 13.Прадстаўнік групы 
народаў, што насяляюць краіны Блізкага 
Усходу і Паўночнай Афрыкі. 15.Адначасовы 
выстрал. 16.Спосаб хады, бегу каня. 17.“Лес 
на грыбы не скупіцца, // Пуні хмялеюць ад 
…” – з верша М.Танка “У беларускую восень”. 
18.Пастанова вярхоўнага органа ўлады. 
19.Прывабнасць, чароўнасць. 20.“Плячыст 
цар-дуб! // Яго сукі, // Што ў … рыштаванні” 
– з верша П.Броўкі “Цар-дуб”. 21.Драпежная 
птушка. 22.Завод па першаснай апрацоўцы 
лясных матэрыялаў. 29.Забеспячэнне жылых 
дамоў і прадпрыемстваў гарачай вадой і 
парай. 30.Краіна, дзяржаўны герб якой 
упрыгожвае кляновы лісток. 31.Смалісты 
кавалак дрэва.

Па вертыкалі: 2.У верасні і … на 
дрэве не трымаецца (прык.). 3. …, …, 
аддай маю сілку (прык.). 4.Лясная пала-
са – усяму полю … (прык.). 5.У верасні 
адна … – ды і тая горкая рабіна (прык.). 
6.Дарослы самец дзіка. 7.Уменне, выпраца-
ванае вопытам. 8.Месца, заслоненае чым-
небудзь ад сонца. 9.Сур’ёзнасць, засярод-

жанасць. 10.Прадпрымальнік у галіне 
лясной прамысловасці. 14.“Будзе тут …, 
// Будзе тут рабінка, // Будзе клёну гор-
стка, // Будзе і калінка” – з верша Я.Купалы 
“Перад Сёмухай”. 15.Тое, што і зарубка, 
зробленая на дрэве. 22.Рака ў Францыі. 
23.Ліпкі сок, які выдзяляецца хвойнымі 
дрэвамі. 24.Пісьмовая просьба аб чым-
небудзь. 25.Месца, дзе пасвяць жывёлу. 
26.“Бацька грае, сын басуе, // ... замуж гала-
суе. // Бацька жыта прадае, // Дачку замуж 
аддае” (прыпеўка). 27.Назва возера і вёскі ў 
Браслаўскім раёне. 28.Тая, што жне сярпом.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Клёнік. 5.Сініца. 

11.Лесаўпарадкаванне. 12.Апаратчык. 
13.Араб. 15.Залп. 16.Алюр. 17.Сена. 18.Указ. 
19.Чары. 20.Неба. 21.Арол. 22.Лесазавод. 
29.Цеплазабеспячэнне. 30.Канада. 
31.Смаляк.

Па вертыкалі: 2.Ліст. 3.Ніўка. 4.Краса. 
5.Ягада. 6.Сякач. 7.Навык. 8.Цень. 
9.Глыбакадумнасць. 10.Лесапрамысловец. 
14.Бярозка. 15.Засечка. 22.Луара. 23.Смала. 
24.Заява. 25.Выпас. 26.Дачка. 27.Опса. 28.Жняя.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Сяргей ДАЛІДОВІЧ:
«Сумленных усё роўна 

больш!»
Вядомы беларускі лыжнік заклікаў дапамагчы тым,  

хто трапіў пад рэпрэсіі.

Александр ГРИГОРОВ:

«Рот мы никому  
  не закрывали…»

Надзея СКАРДЗІНА:
«Хто пасля такога захоча ехаць у Беларусь?»

Вядомая беларуская біятланістка выказалася пра падзеі ў Беларусі.
Нагадаем, што Надзея 

Скардзіна ў чэрвені 2018 
года аб’явіла пра завяршэн-
не прафесійнай кар’еры 
ў біятлоне. Апошні раз 
біятланістка выступіла ў 
“Гонцы легенд” у Раўбічах 
у лютым 2019 года, калі з 
вялікага спорту праводзілі яе 
і Дар’ю Домрачаву.

Акрамя алімпійскага зола-
та 2018 года ў эстафеце Надзея 
заваёўвала Кубак свету ў 
індывідуальных гонках, шэсць 
разоў узнімалася на п’едэстал 
у індывідуальных кубкавых 
гонках і сем разоў – у кубка-
вых эстафетах. Акрамя таго, 
яна стала бронзавым прызё-
рам Гульняў у Сочы.

Пасля завяршэння 
кар’еры Надзея Скардзіна 
выйшла замуж за швейцар-
скага біятланіста Марціна 
Ягера, нарадзіла сына. Зараз 
сям’я жыве ў Швейцарыі.

“Я пражыла ў Беларусі 
сямнаццаць гадоў, і гэта 

мая краіна, – распавя-
ла Надзея pressball.by. – 
Сачыла за падзеямі яшчэ да 
выбараў, калі толькі пачалі 
з’яўляцца тыя, хто хацеў 
зарэгістравацца канды-
датам у прэзідэнты. Ужо 
тады абстаноўка напаль-
валася, стала неспакойная. 
Пацярпелі нават тыя, хто 
проста стаяў у чарзе ў краму 
нацыянальнай сімволікі...

Я асабіста ведаю люд-
зей, якія хацелі стаць 
назіральнікамі на выбарах, 
але не праходзілі ў склад 
камісій, – ніводны з маіх 
знаёмых туды не прайшоў. 
Гэта таксама нагнятала 
абстаноўку. Але тое, што 
здарылася потым, – мне нао-
гул было цяжка ўявіць такое!

Беларусі нанесены знач-
ны іміджавы ўдар. Калі 
раней былі нейкія намаганні 
дыпламатаў, яны расказвалі 
пра нашу краіну як пра 
бяспечнае і прыгожае мес-

ца ў цэнтры Еўропы, то 
зараз усе намаганні зведзе-
ны на нуль. Замежныя СМІ 
напоўнены рэпартажамі 
і фотаздымкамі, якія 
выклікаюць сапраўдны шок. 
Хто пасля такога захоча 

ехаць у Беларусь?
Дарэчы, швейцарскі 

барэц, які прыехаў на зборы 
ў Мінск, вырашыў прагуляцца 
па горадзе і ў выніку правёў 
шэсць сутак у ізалятары 
часовага ўтрымання. Але яму 

пашанцавала, калі зразумелі, 
што замежнік. Умяшаўся 
міністр замежных спраў 
Швейцарыі, беларускі міністр 
замежных спраў Уладзімір 
Макей як быццам паспрыяў.

Для мяне відавочна, што 
нашы людзі не хочуць гвалту. 
Яны выходзяць выключна на 
мірныя пратэсты – пра гэта 
кажуць мае знаёмыя і сябры. 
Людзі толькі патрабуюць 
справядлівасці. Яны не робяць 
нічога дрэннага, яны про-
ста выходзяць на вуліцу – а 
супраць іх АМАП і вайскоўцы.

Мне здаецца, нам патрэб-
ны яшчэ адны выбары. Як у 
спорце: калі ёсць прэтэнзіі да 
спрэчнага моманту, ён пера-
гульваецца. Гэта называецца 
“спрэчны мяч”. Адсутнасць жа 
дыялогу – гэта шлях у нікуды. 
Самае страшнае, што ўсё 
больш людзей губляюць веру 
ў законнасць. Таму нам вельмі 
патрэбны “спрэчны мяч”!”

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

– Выступление на любых спор-
тивных международных сорев-
нованиях – это демонстрация 
страны, – говорит Александр 
Владимирович. – У кого-то одни 
ценности, у других – противопо-
ложные взгляды, но хочу сказать 
о другом. Я восемь лет работал 
заместителем министра спорта и 
четыре года возглавлял это ведом-
ство. И все это время лично разго-
варивал с каждым спортсменом. С 
каждым! И люди мне высказывали 
на аттестации всё: свои взгляды, 
позицию, претензии. И мы никому 
не закрывали рот – и довольным, 
и недовольным.

Сейчас я не знаю, кто общает-
ся в министерстве со спортсмена-
ми, но вижу, что нет двусторонне-
го контакта между чиновниками и 
спортсменами.

– Провалили идеологическую 
работу?

– Может быть даже, и так. 
Потому что нарушены контакты 
между спортсменами, тренерами и 
администрацией. У нас в свое вре-
мя тоже было много недовольных, 
но мы всегда находили приемле-
мые решения. Таких конфликтов, 
как сегодня, не было, хотя и рань-
ше в стране проходили и прези-
дентские выборы, и парламентские. 
А знаете почему? Потому что, как 
уже говорил, персонально работали 

с каждым. И вникали в проблемы 
каждого.

Кроме того, я всегда говорил, 
что лучший идеолог и психолог – 
это личный тренер. Он знает, чем 
дышит его подопечный, какое у 
него семейное положение, с кем 
общается, как учится.

Повторюсь: среди молодежи всег-
да были чем-то недовольные. Ну так 
надо садиться и с людьми беседовать. 
Сегодня любой имеет право слова. 
Вы же человеку не закроете рот, пра-
вильно? Высказались и высказались, 
это их дело.

– С подачи Министерство спор-
та и туризма по сути уже ушел из 
большого спорта серебряный при-
зер Олимпиады Андрей Кравченко, 
который пока не собирался остав-
лять спорт и готовился к Играм в 
Токио. Это нормально, когда спор-
тсмена такой величины убирают за 
его гражданскую позицию?

– Андрея я очень хорошо знаю и 
хочу сказать, что государство в него 
вложило очень много. Кравченко 
лечился в Финляндии, оплачи-
вали операции… И не думаю, 
что он должен быть обижен чем-
то, когда я руководил процессом 
в Министерстве спорта. Андрей – 
прекрасный парень, интеллигент-
ный, умница.

Не знаю точно нынешнюю ситу-
ацию, но опять-таки – если в отно-

шениях что-то не устраивает, то 
нужно садиться и разговаривать. 
Нет разговора – нет движения в 
вперед.

– Андрей говорит, что к нему 
из Минспорта даже никто не 
обращался. Просто поставили в 
известность…

– Так о чем тогда можно гово-
рить? Я в свое время олимпийского 
чемпиона Андрея Арямнова и его 
тренера снял с зарплаты, но тогда на 
это была веская причина: спортсмен 
несколько раз попался нетрезвым 
за рулем. Это было несовмести-
мо с олимпийскими принципами. 
Ведь чемпионы – это идолы, на них 
должна равняться молодежь.

А в истории с Андреем Кравченко, 
конечно, нужно было разбираться. 
Мне кажется, не очень красиво сво-
дить таким образом счеты. В свое 
время и с хоккеистом Вячеславом 
Фетисовым была похожая история. 
И чем это закончилось? Да ничем! 
Фетисов поиграл в НХЛ, вернулся 
домой, был министром спорта, депу-
татом Госдумы. А чего добились те, 
кто его прессовал?

А поэтому нужен диалог, но тут 
есть еще один момент. Ведь для 
того, чтобы разговаривать, те, кто 
управляет большим спортивным 
цехам, должны владеть темой. Быть 
профессионально подготовленны-
ми людьми, а не с растопыренными 

пальцами бегать и кричать: «Давай-
давай, вперед-вперед!»

Не буду называть фамилию, но 
один руководитель нашего спор-
тивного ведомства пришел как-то 
к спортсменке перед финальной 
стрельбой на Олимпийских играх и 
тоже требовал: «Давай-давай!» Она 
ему и дала – в «молоко».

Так вот я хочу сказать, что 
Министерство спорта и спортсме-
ны – это сложный организм. В руко-
водство должны приходить профи. 
А криками и запретами результата 
не достигнешь. Людям нужна моти-
вация. Посмотрите, какие у бело-
русских спортсменов были раньше 
результаты и какие сейчас…

– Стало известно, что решение 
по выплатам президентских стипен-
дий каждой кандидатуре будет при-
ниматься Министерством спорта в 
индивидуальном порядке. На ваш 
взгляд, «неблагонадежных» могут 
лишить этих самых стипендий?

– Мое мнение: во главу угла дол-
жен быть поставлен спортивно-тех-
нический результат. Нужно обра-
щать внимание, на что способен 
спортсмен, должно быть обязатель-
ство на Олимпиаду. У нас сейчас 73 
лицензии. А на Игры в Пекине было 
234. Стало в три раза меньше! Так 
что, честно говоря, перед Играми 
радоваться особо нечему…

Алесь СИВЫЙ.

САЛІДАРНАСЦЬ

Славу ты беларускі 
лыжнік Сяргей Далідовіч 
– удзельнік сямі Алімпіяд! 
Трапіць на апошнія Гульні ў 
паўднёвакарэйскі Пхёнчхан 
яму дапамагала літаральна ўся 
краіна.

Пасля таго як Федэрацыя 
лыжных гонак адлічыла 
спартсмена са зборнай, ён 
вырашыў рыхтавацца да 
Гульняў самастойна, а гро-
шы на трэніроўкі (каля 15 
тысяч долараў) сабраў праз 
краўдфандынг.

“Некалькі гадоў таму людзі 

дапамаглі мне і сабралі грошы 
на падрыхтоўку да Алімпіяды 
ў Паўднёвай Карэі, – піша 
Сяргей зараз. – Тады я яшчэ 
раз пераканаўся, што ў гэтым 
наша сіла – менавіта разам 
мы можам многае.

Кожны з нас бачыць, 
што сумленныя людзі ў 
Беларусі губляюць працу ці 
неяк яшчэ пакутуюць з-за 
сваіх перакананняў. Асобны 
рэспект ратавальнікам на 
вадзе – мой бацька стаяў ля 
вытокаў Аршанскага тавары-
ства ратавальнікаў на вадзе, 

ён падтрымаў бы іх дзеянні 
на Камсамольскім возеры. 
Бацька, дарэчы, быў узнагарод-
жаны медалём за выратаван-
не тапельца.

Сумленных людзей усё роўна 
больш, я ведаю! Зараз я прапаную 
дапамагчы ім, як некалі дапамаглі 
мне. Ёсць праект “Хуткая уза-
емадапамога” – праз яго можна 
дапамагаць працай, навучаннем 
ці наўпрост грашыма, а не праз 
фонды. Добрым людзям прыйдзе 
ваша дапамога адразу ж, як вы яе 
адправіце”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ФУТБОЛ

Выніковы тур
Адбыліся матчы  

23-га тура чэмпіянату 
Беларусі  

па футболе.
Варта адзначыць, што гэтым разам 

каманды парадавалі балельшчыкаў галамі 
– у сямі матчы было забіта аж 37 мячоў!

Вось вынікі: “Мінск” – “Гарадзея” 
– 3:0, “Рух” (Брэст) – “Нёман” (Гродна) 
– 2:3, БАТЭ (Барысаў) – “Смалявічы” 
– 5:2, “Шахцёр” (Салігорск) – 
“Віцебск” – 5:0, “Дынама” (Мінск) 
– “Дынама” (Брэст) – 2:4, “Белшына” 
(Бабруйск) – “Іслач” (Мінскі раён) 
– 2:3, “Тарпеда-БелАЗ” (Жодзіна) – 
“Славія” (Мазыр) – 4:2.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 23 13 7 3 43–13 46
БАТЭ 23 14 4 5 49–23 46
Нёман 23 12 5 6 31–22 41
Тарпеда-БелАЗ 23 10 8 5 36–29 38
Іслач 23 12 2 9 36–33 38
Энергетык-БДУ 22 10 4 8 32–32 34
Рух 23 8 9 6 35–27 33
Дынама (Мн) 22 10 3 9 26–19 33
Дынама (Бр) 21 10 2 9 37–27 32
Віцебск 23 7 9 7 23–28 30
Мінск 21 7 4 10 27–40 25
Славія 21 6 6 9 29–41 24
Слуцк 21 6 3 12 24–37 21
Гарадзея 23 5 5 13 19–38 20
Белшына 23 5 4 14 26–44 19
Смалявічы 21 3 5 13 23–43 14

P.S. Матч тура “Энергетык-БДУ” (Мінск) – “Слуцк” перанесены на 30 верасня.

Экс-министр спорта и туризма рассказал «Народной Воле»,  
почему сегодня в спорте нужен диалог. И не только в спорте.


